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alles over aCtivisme
‘Demonstreren is iets van vroeger’, hoor je 
nogal eens. ROOD en de SP laten lokaal 
én landelijk zien dat het anders kan, dat 
demonstreren juist nu van deze tijd is. 
Maar waarom voeren we eigenlijk actie? En 
waarvoor? En hoe je dat, actie voeren? Hoe 
werd er vroeger actie gevoerd, en hoe gaat 
dat nu? Hoe organiseer je mensen? En 
heeft activisme eigenlijk nog wel toekomst? 

Belangrijke vragen voor een vereniging 
die gebaseerd is op activisme. Op zon-
dag 16 december kom je het antwoord 
op deze en vele andere vragen te weten 
op de activisme-scholing in De Moed in 
Amersfoort. Het belooft een leerzame dag 
te worden, waarop zowel verleden, heden 
als toekomst langskomen. Aanmelden doe 
je door onder vermelding van je naam, 

lidnummer en ‘activismescholing’ 2,50 euro 
over te maken op gironummer 3158651, 
t.n.v. ROOD.

minotaurus 
aan banDen
In het nieuwste boek van Arjan Vliegent-
hart, directeur van het Wetenschappelijk 
Bureau van de SP, laat hij zien waarom 
Europa in crisis verkeert. Ook bespreekt hij 
alternatieven en hoe het nu verder moet 
met Europa.
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De campagne  
begint nu!

Het bruist in onze partij. Ik voel het als ik 
praat met actieve SP’ers en ik zie het aan  
acties die overal in het land worden opgezet. 
Honderden SP’ers zijn de afgelopen maan-
den voor het eerst actief geworden in onze 
partij. Allemaal enthousiaste mensen die na 
de verkiezingen actief blijven en zich nu  
inzetten voor de afdelingen. Dat vind ik echt 
fantastisch. Zeker in aanloop naar de  
gemeenteraadsverkiezingen van 2014 is het 
van groot belang dat we onze basis verder 
versterken. 
De verkiezingen hebben nieuw elan  
gebracht in onze afdelingen. Ik zie hele 
mooie dingen gebeuren. In Nijmegen en 
Roermond wordt gezamenlijk actie gevoerd 
voor beter openbaar vervoer. In Groningen 
voeren onze jongeren van ROOD ludieke  
acties vóór goede studiefinanciering en 
tegen het schuldenstelsel dat VVD en PvdA 
willen invoeren. En op tientallen andere 
plaatsen komen SP-leden bij elkaar om te 
kijken of een eigen afdeling opgericht kan 
worden. Van dat soort berichten word ik 
heel vrolijk, gestaag krijgt de SP overal in 
Nederland voet aan de grond. Onze basis 
wordt steeds breder, ons potentieel steeds 
groter.    
Ik ben trots op al die actieve SP’ers die 
samen zorgen dat wij dagelijks te zien zijn 
in de straten van onze dorpen en steden. Ik 
hoop ook dat leden die nog niet betrokken 
zijn zich hier bij aansluiten. Samen kunnen 
we meer onderzoek doen in de buurten en 
vaker acties opzetten voor goede zorg, 
onderwijs en al die andere zaken die ons zo 
aan het hart gaan. De campagne voor de  
gemeenteraadsverkiezingen van 2014 is  
begonnen! 

Emile Roemer
fractievoorzitter SP
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Uit Syrië komen de meest afschuwelijke verhalen over groot-
schalige schendingen van mensenrechten. De burgeroorlog 
dreigt bovendien te escaleren in een grote uitslaande brand 
in het Midden-Oosten en diverse grootmachten hebben zich 
inmiddels ook niet onbetuigd gelaten. Dat maakt de oplos-
sing van het conflict er niet bepaald eenvoudiger op, stelt 
Harry van Bommel.    

syrië: ‘er is geen makkelijke oPlossing’

‘De Engelsen en de Amerikanen noemen het 
een proxy war: een oorlog bij volmacht. Dat 
betekent dat een machtig land als het ware 
een oorlog laat voeren in en door een ander 
land, dat zich gesteund weet door de grote 
broer. Volgens Harry van Bommel is de kans 
op een meervoudig gelaagde proxy war met 
Syrië als brandpunt momenteel levensgroot. 
En wel bovenop de bloedige burgeroorlog 
die volgens sommige bronnen al meer dan 

30.000 levens heeft gekost. Een pasklare 
oplossing is er niet, zegt de SP’er. Wie de 
internationale belangen eens op een rijtje 
zet, begrijpt dat. 
Turkije, Rusland, Saudi-Arabië, Qatar; al-
lemaal zien ze op de een of andere manier 
een belang in Syrië. ‘Rusland levert wapens 
aan het regime van Assad en heeft een deel 
van zijn oorlogsvloot in een Syrische haven 
liggen’, legt Van Bommel uit. ‘Voor Rusland 

is Syrië nog de enige goed bevriende partner 
in het Midden-Oosten en Noord-Afrika. 
Turkije op zijn beurt vreest dat de Koerden 
in het grensgebied een semi-autonome staat 
uitroepen, zoals dat ook in Irak gebeurde. De 
Turken hebben geen zin in een versterkte 
uitvalsbasis van de PKK in dat gebied. En 
Saudi-Arabië en Qatar steunen de Syrische 
opstandelingen om religieuze redenen. Die 
landen zouden graag zien dat de aleviti-
sche clan rondom Assad vervangen werd 
door een soennitische regering. Maar veel 
mensen in Syrië zijn juist bang voor wat er 
gebeurt als een andere religieuze groepe-
ring de macht krijgt. En die angst is niet 
ongegrond als je kijkt naar wat er in Egypte 
gaande is.’ 
Ondertussen lieten ook de Amerikanen 
weten dat ze er zijn, getuige de grootschalige 
militaire manoeuvres die samen met het 



‘Zolang het conflict van 
buitenaf gevoed wordt, 
is wapenstilstand 
een illusie’

Israëlische leger zijn gepland en deels uitge-
voerd. Toevallig? Van Bommel: ‘Weliswaar 
worden dergelijke oefeningen lang van tevo-
ren gepland. Maar deze mag je best opvatten 
als spierballentaal. Samen oefenen bete-
kent in de regel het onderstrepen van een 
bondgenootschap. De VS geven daarmee het 
signaal in de regio af: kom niet aan Israël.’
Maar ook Syrië zelf liet zich zien op buiten-
lands grondgebied. Zo zocht het al ruzie met 
Turkije door beschietingen op dat land uit te 
voeren. Turkije zit lastig, niet alleen omdat 
het weet dat Assad de Koerden tegenwoor-
dig alle ruimte laat, maar ook omdat een 
Turks-Syrische oorlog de NAVO direct bij 
het conflict zou betrekken en bovendien 
Rusland op de kast zou jagen. Dat laatste was 
namelijk al het geval toen Turkije onlangs 
een Syrisch vliegtuig onderschepte dat 
Russisch wapentuig aan boord zou hebben. 
Van Bommel: ‘Syrië wordt tevens verant-
woordelijk gehouden voor de bomaanslag 
in Libanon. Ik sluit niet uit dat Assad andere 
landen heeft willen waarschuwen. Zo van: 
bemoei je maar niet met ons. Libanon is dan 

een gemakkelijke prooi; het land is immers 
zelf instabiel.’ 

Wordt het dan niet eens tijd voor militair 
ingrijpen in Syrië? ‘Nee’, zegt Harry van 
Bommel. ‘Er is geen enkele militair expert 
die dat bepleit. Vergis je niet: Syrië is zwaar 
bewapend en heeft al eens gedreigd chemi-
sche wapens in te zetten. Uiteindelijk zou er 
bij militair ingrijpen een bezetting moe-
ten plaatsvinden, voorafgegaan door een 
luchtoorlog. Terwijl je weet dat de diverse 
groeperingen in Syrië toch door zullen gaan 
met wat ze tot nu toe deden. Het zou voor 
de bevolking echt een horror-scenario ople-
veren, dat het huidige leed nog eens enorm 
zou vergroten.’ Maar wat dan? ‘Eerst een 
staakt-het-vuren. Daarin steun ik Lakhdar 
Brahimi, de internationaal gezant voor Syrië, 
die Assad tot een wapenstilstand probeert 
te bewegen. Veel Syriërs wijzen erop dat in 
het Westen het verkeerde beeld over hun 
land heerst en dat alleen Assad nog meer 
bloedvergieten kan voorkomen. Pas daarna 
zou je kunnen denken aan een VN-stabili-
satiemacht. Suggesties daartoe zijn nu veel 
te voorbarig. De VN heeft, met instemming 
van Rusland en China, het Syrische geweld 
tegen Turkije veroordeeld; dat is al positief. 
Maar ik zeg je: zolang als het conflict van 
buitenaf gevoed blijft worden, zolang vanuit 
het buitenland wapens, geld en trainingen 
geleverd worden, zal niemand bereid zijn tot 
een staakt-het-vuren. Vandaar dat er op de 
internationale gemeenschap een grote ver-
antwoordelijkheid rust; die moet veel meer 
druk zetten op landen als Rusland, Turkije 
en Syrië. Met de mond veroordeelt minister 
Rosenthal van Buitenlandse Zaken welis-
waar wapenleveranties door Saudi-Arabië 
en Qatar, maar er zal echt meer nodig zijn.’ 
Rosenthal, eveneens tegenstander van 
militair ingrijpen, hecht net als Van Bom-
mel grote waarde aan de vereniging van 
de Syrische burgers tegen het regime van 
Assad. ‘Eensgezindheid onder de bevolking 
is cruciaal, ook met oog op de periode na 
Assad’, zegt Van Bommel. ‘Want dát deze 
dictator vroeg of laat vertrekt, daar ben ik 
van overtuigd.’     

tekst Rob Janssen
foto Daniel Etter/Redux

Maandenlang heeft de hele partij onder 
hoogspanning gestaan. Overal is er 
keihard gewerkt. Het optimisme was 
groot. Omdat we hoog stonden in de 
peilingen, waren de verwachtingen 
hooggespannen. En daarom viel de 
uitslag op 12 september natuurlijk 
tegen. Zeker, we hebben ook succes 
geboekt: een netto ledenwinst van 2.575; 
duizenden actieve vrijwilligers, meer dan 
ooit tevoren; en we hebben campagne 
gevoerd in vrijwel alle steden en dorpen 
van ons land, ook meer dan ooit tevoren. 
Dat alles mag niet verhullen dat we meer 
hadden verwacht dan gelijk te blijven. 
Bij andere partijen wordt er in zo’n 
situatie besloten een evaluatiecommissie 
in het leven te roepen, die maanden 
gaat studeren voordat de partij kan 
discussiëren over de conclusies. Wij 
hebben ervoor gekozen de leden meteen 
aan het woord te laten, nu het allemaal 
nog vers is.
Daarom is er in de afgelopen maand in 
de hele partij uitvoerig gediscussieerd 
over de campagne en de verkiezingen. 
De afdelingen, de regio-overleggen, de 
regioconferenties, het partijbestuur, 
de Tweede Kamerfractie en de 
partijraad hebben zich gebogen over de 
vragen: wat is er gebeurd en waarom, 
en wat valt er van te leren? In een 
uitermate constructieve sfeer zijn alle 
complimenten uitgedeeld en zijn alle 
kritieken gegeven: we doen er allemaal 
ons voordeel mee. 
Het is opmerkelijk om te zien dat 
de verkiezingsuitslag geen negatief 
effect (nou, heel even dan, op de 
verkiezingsavond) heeft gehad op onze 
inzet en strijdbaarheid, integendeel. 
De komende tijd gaan we ons beraden 
op wat ons concreet te doen staat. Het 
partijbestuur staat, zoals altijd, open 
voor suggesties. Eén ding staat vast: we 
gaan vastberaden door met de strijd 
voor meer menselijke waardigheid, 
gelijkwaardigheid en 
solidariteit – lokaal, 
regionaal, provinciaal, 
nationaal en 
internationaal.

Jan Marijnissen

De campagne en  
de verkiezingen

Column



tour De FarCe
In januari 2001 publiceerde de Tribune een 
interview met Peter Winnen, een van de 
succesvolste Nederlandse wielrenners ooit.  
Winnen tegen Tribuneredacteur Rob  
Janssen: ‘Jij vindt dat dopingcontroles 
altijd onafhankelijk zouden moeten zijn? 
Dat is het probleem nou juist! Kijk, als de 
sportbonden die controles uitvoeren blijft 
het min of meer in de familie en is het ook 
 redelijk te manipuleren. Volgens mij is 
‘sekte’ echt de enig juiste typering die je aan 
de wielrennerij kunt geven.’ 
Drie jaar later sneed de Tribune het onder-
werp opnieuw aan. Aan sportcommentator 
Jean Nelissen vroeg Janssen of doping het 
wielerpubliek en de sponsors niet afschrikt. 
Nelissen: ‘Ik merk er niks van. Er is blijk-
baar sprake van een vergoelijkende massa 
die zegt: ach, er gebeurt toch overal wat.’ 
(Tribune februari 2004)
2012. De onthullingen rondom Lance 
 Armstrong door het Amerikaanse(!) 
antidoping-bureau Usada hebben de ‘sekte’ 
ontmaskerd. De massa vergoelijkt niet meer. 
De Rabobank trekt zich terug als sponsor. 
De Utrechtse SP wil nu dat het college van   
B en W van die stad stopt met de lobby om 
de start van de Tour de France naar Utrecht 
te halen. Het wegvallen van de hoofdspon-
sor betekent een extra rekening voor de  
gemeentekas. ‘Wielrennen is geen sport 
meer om trots op te zijn en zeker geen pres-
tigeproject voor de promotie van Utrecht’, 
aldus de SP in de Domstad. 

tekst Rob Janssen
foto’s 1, 2, 3,5 Hollandse Hoogte, foto 4 Cor Vos

1. Pat McQuaid, voorzitter van de internatio-
nale wielerunie UCI: ‘Geen plek meer in het 
wielrennen voor Lance Armstrong.’

2. Michael Rasmussen verlaat de Tour van 
2007. Hij had gelogen over zijn verblijfplaat-
sen en werd uit de Rabobank-ploeg gezet. 

3. Vladimir Karpets krijgt een tasje in de 
Tour van vorig jaar. Appelsap, muesli-reep 
en een banaantje?

4. Lance Armstrong, het wonder dat na 
kanker te hebben overwonnen zeven maal 
de Tour won. 

5. Oscar Pereiro (tweede van links) werd als-
nog gehuldigd als winnaar van de Tour van 
2006. Hij eindigde als tweede maar winnaar 
Floyd Landis werd betrapt op doping. 

1

2

5
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verkiezingen oP curaçao

‘neDerlanD liet De onDerwerelD 
aan De maCht komen’
‘Curaçao staat op het randje van de afgrond. De staatskas is in twee jaar tijd leeggeroofd door 
corrupte bestuurders en tot overmaat van ramp hebben diezelfde falende politici bij de  
verkiezingen van 19 oktober nog meer steun van de bevolking gekregen. Op deze manier kan 
Nederland geen verantwoordelijkheid meer dragen voor zijn oud-kolonie.’ Dat stelt SP-Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak.
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Het kabinet-Schotte bij de beëdiging op 10 oktober 2010.
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Het leek zo goed te gaan met Curaçao. 
Op 10 oktober 2010 is het een autonoom 
land geworden binnen het Koninkrijk der 
Nederlanden. Nederland schold de schulden 
van het eiland vrij en maakte harde afspra-
ken over solide financiën en de aanpak van 
fraude en corruptie. Curaçao kon met een 
schone lei beginnen. Maar volgens Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak ging het al mis 
op de eerste dag van de nieuw gevonden 
vrijheid: ‘Het geld is verdwenen en de arme 
bevolking is de dupe doordat Nederland 
niets deed toen de onderwereld de macht 
greep. Oud-premier Gerrit Schotte is een 
zetbaas van de maffia en Nederland stond 
erbij en keek ernaar.’

Regering weigerde op te stappen

Deze zomer kwam Curaçao plotseling 
in het Nederlandse nieuws. Het College 
Financieel Toezicht adviseerde om Curaçao 
onder curatele te stellen, omdat de regering 
nog altijd geen sluitende begroting had 
voor 2012. Er zat een gat van 75 miljoen 

‘Bij het vorige 
referendum 
zei 95 procent 
nee tegen 
onafhanke-
lijkheid’

parlementariërs van de coalitie zich bij de 
oppositie hadden aangesloten. Schotte 
blaast hoog van de toren over democratische 
normen, terwijl een coalitiegenoot van hem 
als parlementsvoorzitter het parlement 
verbood bij elkaar te komen. Als het 
parlement niet bij elkaar kan komen, kan 
het immers ook niet het kabinet laten 
vallen. In democratisch opzicht volkomen 
onaanvaardbaar. Uiteindelijk is een 
meerderheid van het parlement, buiten 
de voorzitter om, in een hotel bij elkaar 
gekomen en hebben ze de gouverneur 
verzocht een interim-kabinet aan te stellen. 
Men had er zelfs geen vertrouwen meer in 
dat het zittende kabinet de zaken tot aan de 
verkiezingen netjes af zou ronden.’

Roep om onafhankelijkheid

Alledrie de partijen van de regering-Schotte 
zijn gegroeid bij de verkiezingen van 19 
oktober: de door Schotte zelf opgerichte 

MFK (Movementu Futuro Korsou, 
Beweging voor de Toekomst van Curaçao), 
de seperatistische PS (Pueblo Soberano, 
Onafhankelijk Volk) van Helmin Wiels 
en de op papier sociaaldemocratische 
MAN. René Zwart is verslaggever bij het 
Antilliaans Dagblad: ‘Alledrie deze partijen 
zetten zich af tegen Nederland. Helmin 
Wiels gaat daarbij het verst, door actief 
onafhankelijkheid na te streven. Zijn 
partij is sinds de verkiezingen de grootste 
van Curaçao. De Nederlandsgezinde 
PAR (Partido Antiá Restrukturá, Partij 
voor Geherstructureerde Antillen) was 
de grootste partij van het land, maar is 
op 19 oktober gehalveerd ten gunste van 
de nieuwe Partido PAIS, de Vredespartij. 
PAIS staat open voor samenwerking met 
Nederland, maar is wel kritischer dan de 
PAR.’ De verkiezingsuitslag lijkt dus een 
duidelijke roep om onafhankelijkheid. Van 
Raak roept PS en MFK dan ook op om hun 

euro in de begroting. De regering werd 
vervolgens afgezet door het parlement, 
er was al een interim-kabinet aangesteld, 
maar de premier weigerde af te treden en 
sloot zichzelf op in het regeringsgebouw 
Fort Amsterdam. Toen oud-premier Schotte 
uiteindelijk toch naar buiten kwam en zijn 
nederlaag aanvaardde, stelde hij tegenover 
de Venezolaanse televisie dat Nederland een 
staatsgreep gepleegd had. 

Gert Oostindie is directeur van het 
Koninklijk Instituut voor Taal-, Land- en 
Volkenkunde en kent als Leids professor 
Caraïbische Geschiedenis het eiland 
goed: ‘Als Schotte zegt dat Nederland 
achter de schermen invloed uitoefent op 
Curaçao, heeft hij gewoon gelijk. Maar 
een staatsgreep? Nee, integendeel zelfs. 
De regering werd door het parlement 
gedwongen om af te treden nadat twee 
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eiland zal komen. In de Tweede Kamer is er 
totaal geen steun meer voor. Van Raak: ‘De 
suikeroom is verdwenen. Gezien de huidige 
crisis en bezuinigingen in Nederland is het 
richting de eigen bevolking niet uit te leg-
gen als er opnieuw geld naar Curaçao zou 
gaan. En belangrijker nog: dan zouden we 
opnieuw de corruptie, maffiapraktijken en 
vriendjespolitiek in stand houden. Onver-
antwoord, vooral nu kleine boeven grote 
boeven zijn geworden.’

‘Zetbaas van de maffia’

Falend bestuur kan onwetendheid of on-
kunde zijn, maar volgens Van Raak is daar 
op Curaçao allang geen sprake meer van. De 
afgelopen twee jaar publiceerde het Antil-
liaans Dagblad opvallend vaak over integri-
teitsproblemen bij de regering. Ministers 
zouden enorme belastingschulden hebben, 
of stelselmatig hun water- en lichtrekenin-
gen niet betalen. De regering zou ingegrepen 
hebben in lopende strafzaken waarbij eigen 
ministers betrokken waren. Een beeld van 
corruptie dat volgens Van Raak bevestigd 
wordt door geheime documenten die aan 
hem gelekt worden vanuit Curaçao. Daarom 
zocht hij afgelopen maand uitgebreid 
media-aandacht om de maffiaconnecties 
van oud-premier Schotte aan te kaarten. 
‘Uit de informatie die ik toegespeeld krijg, 
blijkt dat Gerrit Schotte en zijn partij MFK 
grote sommen geld krijgen van in ieder 
geval twee grote criminelen. De lokale 
gokbaas Robbie Dos Santos en een bekend 
lid van de Siciliaanse maffia, Francesco 
Corallo. In ruil voor deze hulp zou Schotte 
onder meer geprobeerd hebben Corallo 
een belangrijke functie binnen Curaçao 
te geven. Ook op de website Curaleaks.
org staan diverse documenten die erop 
wijzen dat de onderwereld de macht heeft 
gegrepen op het eiland.’ Zwart bevestigt dat 
zulke geruchten al jarenlang de ronde doen 
op het eiland. ‘Vast staat in ieder geval dat 
Schotte veroordeeld is voor oplichting, 
creditcardfraude en valsheid in geschrifte.’ 
Hoe het kan dat deze coalitie opnieuw de 
steun heeft gekregen van een meerderheid 
van de bevolking? Van Raak: ‘Door zijn 
maffiaconnecties heeft Schotte ontzettend 
veel geld in zijn campagne kunnen steken. 
Dat is het tragische van Curaçao. Het is een 
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woord te houden en snel een referendum 
over de onafhankelijkheid van Curaçao te 
organiseren. Aan Nederland zal het in ieder 
geval niet liggen, want behalve Van Raak zijn 
ook alle andere partijen in de Tweede Kamer 
voor onafhankelijkheid van Curaçao, als 
de eilandbewoners zich in het referendum 
daarvoor uitspreken. Al is het maar zeer 
de vraag of de soep zo heet gegeten wordt 
als hij wordt opgediend. Zwart: ‘Als puntje 
bij paaltje komt, is de kans groot dat men 
opnieuw massaal kiest voor behoud van 
het Nederlandse paspoort. De vorige keer 
dat in een referendum aan de bevolking 
gevraagd werd of men onafhankelijk wilde 
worden, zei 95 procent nog nee.’ Van 
Raak verwacht bovendien dat PS en MFK 
het uiteindelijk zelf ook niet aan zullen 
durven om het vereiste referendum te 
organiseren, zelfs al zou een meerderheid 
voor onafhankelijkheid zijn. ‘Wat de 
bestuurders het liefste willen is doorgaan 
op dezelfde weg als de afgelopen twee jaar. 
Hun gang gaan, de staatskas leegroven 
en ervan uitgaan dat Nederland het wel 
weer aan zal vullen. Ze willen wel het geld, 
maar niet de bemoeienis van Nederland. 
Het zou ook niet logisch zijn om als klein 
eiland zelfstandig te worden terwijl ze zulke 
grote problemen hebben. Toen ik tijdens 
een debat aan Helmin Wiels van PS vroeg 
waarom ze nog geen referendum gehouden 
hadden, begon hij te schelden en is hij boos 
weggelopen. Ze zijn twee jaar aan de macht 
geweest en hebben nu weer geroepen dat 
ze onafhankelijk willen worden, dus dan 
zal er nu toch echt boter bij de vis moeten 
komen. Ze kunnen niet blijven dreigen met 

onafhankelijkheid zonder daadwerkelijk 
stappen in die richting te zetten.’

‘Slecht bestuur gesubsidieerd’

Het toenemende anti-Nederlandse senti-
ment verbaast Van Raak niet. Hij is vaak op 
Curaçao geweest, en werd dan regelmatig 
aangesproken door eilanders met kritiek op 
Nederland. ‘Ik heb toen ook wel gevraagd 
waarom Nederland het in hun ogen altijd 
gedaan heeft. Waarom hebben ze geen kri-
tiek op hun eigen bestuurders? Uiteindelijk 
hebben zij de problemen toch veroorzaakt. 
Maar klagen over de eigen bestuurders 
heeft volgens hun geen zin. Daar hebben 
ze helemaal geen vertrouwen meer in.’ Van 
Raak kan het ze moeilijk kwalijk nemen, 
want volgens hem heeft Curaçao inderdaad 
alleen maar falende bestuurders gekend, die 
met Nederlandse hulp jarenlang ongestraft 
aan de macht konden blijven. ‘Falende 
bestuurders zijn telkens weggekomen met 
hun falende bestuur omdat Nederland de 
door hun veroorzaakte schade wel weer 
vergoedde. Er werd altijd betaald zonder dat 
er vragen gesteld werden. Zo hebben we al 
die jaren slecht bestuur gesubsidieerd. Twee 
jaar geleden hebben we nog voor ander-
half miljard aan schulden kwijtgescholden 
van de Nederlandse Antillen, waarvan een 
miljard voor Curaçao. Dat is onvoorstelbaar 
veel geld voor een klein eiland dat qua 
bevolkingsomvang vergelijkbaar is met 
een gemiddelde Nederlandse stad.’ Vol-
gens Zwart realiseren kiezers en politici op 
Curaçao zich waarschijnlijk nog niet dat de 
tijden definitief veranderd zijn en er echt 
geen cent meer vanuit Nederland naar het 

‘Je ziet het  
eiland afglijden 
in armoede en 
verval’

Aan Ronald van Raak gelekte foto van oud-premier Gerrit Schotte en (vermoedelijk )
Francesco Corallo. 
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prachtig eiland, een van de rijkste landen 
van de Caraïben. Maar de rijkdom is ontzet-
tend scheef verdeeld, omdat het allemaal 
bij Nederlandse belastingontduikers en 
lokale criminelen terechtkomt in plaats van 
bij de grotendeels arme lokale bevolking. 
En juist die arme mensen hebben vaak 
hun stem gegeven aan MFK en PS. Er zijn 
bijvoorbeeld vijftienduizend tegoedbonnen 
voor honderd gulden boodschappengeld 
per maand vanaf 2013 uitgedeeld door de 
MFK, als mensen hun adres en telefoon-
nummer zouden geven. Een aantal mensen 
is daar gevoelig voor geweest.’

‘Nederland had in moeten grijpen’

Kan en moet Nederland ingrijpen als 
Curaçao door zijn eigen bestuurders op het 
randje van de afgrond balanceert? Volgens 
professor Oostindie wel: ‘Het Koninkrijk 

Curaçao en De staatkunDige hervormingen binnen 
het koninkrijk Der neDerlanDen

Curaçao, een eiland in de zuidelijke Caraï-
bische Zee ter hoogte van Venezuela, werd 
in 1634 bezet door de Nederlandse West-
Indische Compagnie (WIC). Sindsdien is het 
eiland korte tijd bezet geweest door Engel-
sen en Fransen. Curaçao was een belang-
rijke haven van de WIC voor de handel in 
Afrikaanse slaven, totdat de Nederlanders 
de slavernij afschaften in 1863. De WIC ging 
in 1792 failliet, uiteindelijk werd het eiland 
een kolonie van het in 1813 opgerichte 
Koninkrijk der Nederlanden. Als onderdeel 
van de wereldwijde dekolonisering na de 
Tweede Wereldoorlog kreeg Curaçao samen 
met Aruba, Bonaire, Saba, Sint Eustatius 
en Sint Maarten in 1954 politieke autono-
mie binnen het nieuwe land ‘Nederlandse 
Antillen’. De Nederlandse Antillen vormden 
vanaf dat moment samen met Nederland 
en Suriname het Koninkrijk der Nederlan-
den, totdat Suriname in 1975 onafhankelijk 
werd en uit het Koninkrijk stapte. Op 1 
januari 1986 scheidde het eiland Aruba zich 

af van de Nederlandse Antillen. Sindsdien 
is Aruba een autonoom land binnen het 
Koninkrijk. 
Tussen 2000 en 2009 vonden diverse 
referenda plaats op alle resterende vijf 
eilanden van de Nederlandse Antillen, 
waarmee de bewoners konden beslissen 
over de staatkundige structuur. Op basis 
van die uitkomsten is onderhandeld over 
de staatkundige hervormingen, met als 
eindresultaat dat het land Nederlandse 
Antillen 10 oktober 2010 is opgeheven. 
Sindsdien zijn Curaçao en Sint Maarten, 
net zoals Aruba, autonome landen binnen 
het Koninkrijk. Het land Sint-Maarten 
beslaat overigens slechts een deel van 
het eiland, de andere helft is de Franse 
overzeese gemeenschap Saint Martin. 
Bonaire, Saba en Sint Eustatius zijn 
Nederlandse openbare lichamen geworden 
en worden sindsdien in Nederland wel 
de BES-eilanden genoemd. Officieel zijn 
het geen gemeentes – de eilanden maken 

ook geen onderdeel uit van een van de 
twaalf Nederlandse provincies – maar in de 
praktijk worden ze wel gezien als bijzondere 
Nederlandse gemeentes. Uitzonderingen 
daargelaten, is de Nederlandse wetgeving 
van kracht op de BES-eilanden. De 
bewoners hebben stemrecht bij de Tweede 
Kamerverkiezingen, en de Nederlandse 
regering is verantwoordelijk voor de 
gang van zaken op de BES-eilanden. 
De Nederlandse regering vormt samen 
met gevolmachtigde ministers van 
Aruba, Curaçao en Sint Maarten de 
Koninkrijksregering, die op basis van het 
Statuut van het Koninkrijk der Nederlanden 
onder meer verantwoordelijk is voor 
het waarborgen van een deugdelijk 
bestuur in het gehele Koninkrijk. 
Hierdoor draagt de Nederlandse regering 
indirect verantwoordelijkheid voor de 
deugdelijkheid van bestuur op Curaçao. Dit 
was ook al het geval voor de staatkundige 
hervorming van 10 oktober 2010.

heeft de verantwoordelijkheid om de deug-
delijkheid van het bestuur in de landen te 
waarborgen. Dat is in het Statuut van het 
Koninkrijk vastgelegd. Formeel bestaat de 
Koninkrijksregering uit de Nederlandse 
regering en gevolmachtigde ministers van 
de drie Caraïbische landen, maar in de 
praktijk heeft Nederland altijd het laatste 
woord. Uiteindelijk kan Nederland daardoor 
alles beslissen, en in absolute noodgeval-
len kan het eiland zelfs bezet worden met 
militairen. Nederland kan dus heel veel, 
maar het is altijd de afweging wat je wilt 
bereiken en wat daarvoor de beste methode 
is. Het draait uiteindelijk om de afweging 
wanneer echt ingegrepen moet worden 
en wanneer terughoudendheid beter is, 
aangezien de Curaçaose bestuurders anders 
alleen maar nog meer in kunnen spelen op 
de anti-Nederlandse sentimenten.’ Volgens 

Oppervlakte: 444 km2  
Inwoners: 142.180 
Meest gesproken talen: Papiaments,  
Nederlands, Spaans en Engels 
Belangrijkste inkomstenbronnen: toerisme, 
olieraffinaderij en internationale (financiële) 
dienstverlening
Werkloosheid: 9.7 % 
Jeugdwerkloosheid: 24.7 %

 Curaçao

Colombia

Aruba

Bonaire

Venezuela

Van Raak heeft de Nederlandse regering 
twee jaar geleden, bij het aantreden van het 
kabinet-Schotte, op dit punt een belang-
rijke inschattingsfout gemaakt. ‘Toenma-
lig minister van Justitie Donner wilde de 
verhoudingen met Curaçao niet op scherp 
zetten, dus koos hij ervoor om niet in te grij-
pen toen ministers beëdigd werden zonder 
voorafgaande screening. Dat neem ik hem 
bijzonder kwalijk. Hij heeft toegelaten dat 
hele foute ministers zijn aangetreden omdat 
hij geen gezeur wilde. Toen waren de finan-
ciën op orde, want alle schulden waren net 
kwijtgescholden. Er waren goede afspraken 
gemaakt over het bestrijden van corruptie 
en fraude. Daar kwam direct een einde aan 
toen de onderwereld in de regering kwam. 
Nu zijn de staatskas en de overheidsbedrij-
ven leeggeroofd. Curaçao staat op het randje 
van faillissement. Het geld is verdwenen 
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verkiezingsuitslag belangrijkste 
Partijen Curaçao

% stemmen 
19 oktober 2012

% stemmen 
27 augustus 2010

Aantal zetels 
19 oktober 2012

Aantal zetels
19 oktober 2012

1 Gerrit Schotte (MFK)  21,2  21  5  5

2 Helmin Wiels  (PS)  22,7  19  5  4

3 Charles Cooper (MAN)  9.5  9  2  2

4 Emily de Jongh-Elhage (PAR)  19,8  30  4  8

5 Alex Rosaria (PAIS)  17,6  3  4  0

en kan niet meer teruggehaald worden. De 
bevolking is nu het slachtoffer.’ Zwart: ‘Er is 
geen geld meer voor onderwijs of zorg, want 
de nieuwe regering zal de komende twee à 
drie jaar 400 miljoen moeten bezuinigen per 
jaar. Dat is onvoorstelbaar veel, een kwart 
van de totale begroting. En dat terwijl er 
al grote problemen zijn. Vroeger kwamen 
zieken vanuit Bonaire naar het ziekenhuis 
op Curaçao, maar tegenwoordig worden die 
naar Colombia gestuurd omdat de zorg hier 
de afgelopen twee jaar zo verslechterd is. Op 
alle terreinen zie je het eiland afglijden in 
armoede en verval.’

Nieuwe screeningswet

De bevolking van Curaçao gaat een zware 
periode tegemoet, maar zal van Nederland 
geen cent meer krijgen. Zoveel is duidelijk. 
Voor de rest ligt alles open, volgens Zwart. 
‘De coalitie van MFK, PS en MAN heeft 
opnieuw een meerderheid gekregen. De 
onderlinge machtsverhoudingen zijn wel 
gewijzigd nu PS de grootste partij van het 
land geworden is. PS-voorman Wiels heeft 
direct gezegd dat hij wel weer een coali-
tie met de MFK van Schotte wil vormen, 
maar dan wel op zijn voorwaarden. Wat 
die voorwaarden zijn, heeft Wiels alleen 
niet genoemd. Bovendien is het de vraag 
of hun samenwerking nog een lang leven 
beschoren is. Die twee mannen haten elkaar. 
De afgelopen twee jaar hebben ze constant 
ruzie gehad.’ Aan Wiels kleeft volgens Van 
Raak niet dezelfde zweem van criminaliteit. 
‘Wiels is heel populair onder de gewone Cu-
raçaoënaar. Eigenlijk zou hij een natuurlijke 
bondgenoot moeten zijn voor de SP, maar 
het is een eigenaardige man. Hij is opvlie-
gend en maakt met iedereen ruzie. Er is niet 
met hem samen te werken, als Nederland 
al helemaal niet. Toen Curaçao deze zomer 
door het College Financieel Toezicht op de 
vingers werd getikt vanwege de problemen 
met de begroting, zei hij: “Laat de ma-
kamba’s maar komen, de bodybags liggen 

al klaar om ze in terug te sturen.” Makamba 
betekent Nederlander in het Papiaments. Hij 
zegt zich niets aan te trekken van Neder-
land, wat betekent dat wij ook niet langer 
verantwoordelijkheid kunnen dragen. Als 
Schotte of Wiels opnieuw aan de macht 
komen, is de enige oplossing dat we afscheid 
nemen van het Koninkrijk. Als Nederland 
moet je geen verantwoordelijkheid dra-
gen die je niet meer waar kunt maken. We 
kunnen beter, net zoals Groot-Brittannië, 
in een gemenebest op basis van vrijwillig-
heid en gelijkwaardigheid samenwerken 
met de voormalige kolonies. Nu er in Aruba 
een regering zit die graag wil samenwerken 
gaat het supergoed. Aruba kan profiteren 
van de samenwerking met bijvoorbeeld 
Nederlandse kennisinstituten en het eiland 
is voor Nederlandse bedrijven de perfecte 
springplank naar Zuid-Amerika.’ Maar dit 
gaat allemaal over de langere termijn, nu 

moet er eerst nog een regering gevormd 
worden. Zelfs als MFK en PS er niet uit zou-
den komen, is de kans volgens Zwart groot 
dat de MFK alsnog deel uit zal maken van de 
coalitie. Voor Van Raak is iedereen accepta-
bel die door het volk gekozen is en door een 
screening van de veiligheidsdienst komt. ‘Al-
leen kan dat laatste nog een groot probleem 
opleveren aangezien veel kopstukken van 
de MFK een strafblad hebben en dus nooit 
door die screening zullen komen. Er zijn dan 
verschillende scenario’s mogelijk. Schotte 
kan stromannen in de regering laten komen. 
Die mensen hebben dan zelf geen strafblad, 
maar worden daar wel neergezet om precies 
te doen wat Schotte en de onderwereld wil-
len. Het mooiste zou zijn als de hele top van 
MFK vervangen zou worden. Maar die partij 
is een paar weken voor de verkiezingen van 
2010 door Schotte zelf opgericht en draait 
vrijwel volledig om zijn persoon. Het zou 
dus heel opmerkelijk zijn als Schotte en zijn 
kompanen op zouden stappen. Ze hebben 
daar ook geen enkele reden toe, want hun 
partij is gegroeid bij de verkiezingen.’ Twee 
dagen voor de verkiezingen heeft het par-
lement een nieuwe screeningswet van het 
interim-kabinet goedgekeurd, om herhaling 
van het debacle van twee jaar geleden te 
voorkomen. Van Raak: ‘Alleen kan de forma-
teur nog steeds besluiten om in het geheel 
niet te screenen. We zullen dus moeten 
afwachten, in de Curaçaose politiek weet je 
nooit hoe het zal gaan.’ 

tekst Jola van Dijk

1 2 3 4 5

Naschrift Zowel PS als MFK zijn 
benaderd voor een reactie op dit artikel. 
De PS heeft hier geen gebruik van 
gemaakt. Bij de MFK is vooraf om een 
interview gevraagd, maar daar is niet op 
gereageerd. Wel stuurde het bestuur van 
de MFK een reactie op de conceptversie 
van dit artikel. Daarin stelt het: ‘Feiten 
worden verdraaid of zeer vrij geïnterpre-
teerd, waaronder de onafhankelijkheids-
gedachte. Het beeld dat wordt geschetst 

van MFK en politiek leider Gerrit Schotte 
is in vele opzichten niet herkenbaar, 
anders dan dat het onderdeel is van de 
vreselijk vuile campagne die door 
rechtse partijen en daaraan gelieerde 
organisaties op Curaçao tegen MFK en 
de andere coalitiepartijen is ingezet.’ Bij 
het ter perse gaan van deze Tribune 
waren de coalitieonderhandelingen 
tussen PS, MFK en MAN nog in volle 
gang.
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initiatieFwet stoPt  
verPliChte aanbesteDing ov 
in grote steDen

Toen het eerste kabinet-Rutte in de herfst 
van 2010 aantrad, werd al snel duidelijk wat 
rechts met het openbaar vervoer wilde: de 
markt op. Al eerder zagen de bus-, metro- 
en trambestuurders van het Amsterdamse 
GVB, de Haagse HTM en de Rotterdamse 
RET de bui al hangen; er werd al flink 
bezuinigd op het ov. Minder en slechtere 
lijnen, minder personeel met slechtere 
arbeidsvoorwaarden – marktwerking 
maakt meer kapot dan je lief is. Ook voor 
de reizigers. Het personeel startte dan ook 
na het aantreden van het Kabinet-Rutte met 
acties om mensen ervan te doordringen 
wat de gevolgen van marktwerking in het 
gemeentelijke vervoer zouden worden. 
De SP steunde die acties van harte, en 
op een podium in Rotterdam tijdens een 
manifestatie van de vakbonden beloofde 

Met de initiatiefwet die aanbesteding van het openbaar vervoer in de vier grote steden  
optioneel maakt, heeft SP-Kamerlid Farshad Bashir een belangrijk succes binnengehaald.  
Het personeel van de ov-bedrijven is dolblij. Bashir wil echter verder gaan dan het  
tegenhouden van verslechteringen.

woordvoerder Verkeer van de SP-Tweede 
Kamerfractie Farshad Bashir dat hij samen 
met de PvdA aan een initiatiefwet zou 
werken om de grote steden de keuze te 
geven om het ov níét aan te besteden. De 
wethouders van de grote gemeentes, zelfs de 
VVD-wethouders, wilden namelijk helemaal 
niet aanbesteden. En zo geschiedde. 
Bashir: ‘Het duurt een tijdje voordat zo’n 
initiatiefwet klaar is. Om de kans dat hij 
werd aangenomen zo groot mogelijk te 
maken hebben we onderhandeld met 
GroenLinks en D66 over de tekst. Met 
de steun van die partijen en de PVV is de 
wet uiteindelijk aangenomen. De steden 
Amsterdam, Den Haag, Rotterdam en 
Utrecht hoeven dankzij de aangenomen 
wet niet per se aan te besteden.’ Over de 
rol van de PVV in dit dossier is veel te doen 
geweest. Bashir: ‘De PVV had fel campagne 
gevoerd tegen aanbesteden. Maar de PVV 
maakte opeens in de gedoogconstructie een 
grote draai op dit punt. Er waren toen wel 
HTM-medewerkers die zeiden dat PVV’ers 
niet meer welkom waren in hun tram – en 
dat was dan nog de aardige versie. Maar 
uiteindelijk hebben de medewerkers en de 
vakbonden de druk zo weten op te voeren, 
dat de wet er in de Tweede en Eerste Kamer 
doorheen is. De werknemers zijn echt dolblij 
met deze aangenomen wet.’ Op de vraag 
waarom alleen de vier grote steden in de 
wet staan, zegt Bashir: ‘Onderhandelingen. 
Voor de steun van D66 was het nodig ons 
hiertoe te beperken. Als het aan mij ligt geldt 
het voor heel Nederland. De argumenten 
waarmee we deze wet ondersteunen 
zijn niet minder geldig in Groningen of 
Maastricht.’

Bashir wil niet alleen de achteruitgang 
stoppen, maar ook werken aan vooruitgang. 
Zijn plan voor de A27 is daar een voorbeeld 

van. Minister Schultz wil de A27 bij Utrecht 
verbreden naar twee keer zeven rijstroken, 
ten koste van het natuur- en recreatiegebied 
Amelisweerd. Er zijn alternatieven, zegt 
Bashir: ‘Je kunt, zonder te verbreden, van 
vijf rijbanen zes maken, mits je de snelheid 
van 100 naar 80 kilometer per uur brengt. 
Een nieuwe spoorlijn langs het traject van 
de A27 tussen Breda en Utrecht ontlast niet 
alleen het spoornet, maar vooral ook het 
autoverkeer op de A27. Door te investeren 
in regionaal vervoer haal je nog meer winst, 
want veel verkeer op de ring van Utrecht 
is regionaal verkeer.’ Deze aanpak is een 
uitwerking van de verkeersstrategie van 
de SP. Bashir: ‘Deze aanpak combineren 
we met het idee van “anders betalen voor 
mobiliteit”. Dan schaf je de wegenbelasting 
af. Vaste vervoerskosten zoals de wegenbe-
lasting worden omgezet in variabele kosten: 
je betaalt per kilometer. Dit plan van ons 
kost de gemiddelde automobilist niets extra. 
Wel maakt dit plan het ov interessanter. Het 
CPB heeft de SP-plannen doorgerekend en 
concludeert dat die voor 20 procent minder 
files zorgen. De tijden dat steeds meer asfalt 
leggen vooruitgang genoemd werd, zijn 
definitief voorbij.’

tekst Diederik Olders
foto Bas Stoffelsen

‘Steeds meer 
asfalt is geen 
vooruitgang’
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In Brussel is afgelopen maand twee keer 
actie gevoerd door honderden vrachtwa-
genchauffeurs. Ze zijn boos omdat de 
bestaande regels over gelijk loon voor 
gelijk werk niet worden gehandhaafd. 
Daardoor verliezen steeds meer Neder-
landse chauffeurs hun baan aan goedko-
pere arbeidskrachten uit met name 
Oost-Europa. Bovendien vrezen ze dat de 
Europese Commissie ook het binnenlands 
wegtransport wil liberaliseren, waardoor 
ook op die ritten Nederlandse chauffeurs 
weggeconcurreerd zullen worden. SP-
Europarlementariër Dennis de Jong was er 
beide keren bij om hen te steunen. 
‘Vakbonden en Europarlementariërs staan 
schouder aan schouder met de vrachtwa-
genchauffeurs om op te komen voor gelijk 
loon voor gelijk werk. In het vrachtvervoer 
vinden schandalige zaken plaats. Oost-
Europese chauffeurs krijgen zo weinig 
betaald dat ze niet eens genoeg geld 
hebben voor warme maaltijden en in hun 
wagen moeten overnachten, wat volstrekt 
in strijd is met de geldende wetgeving. Ook 
Nederlandse bedrijven doen mee aan de 
uitbuitingspraktijken. Ze gaan met een 
postbusfirma in een goedkope Europese 
lidstaat zitten om zo goedkoper personeel 

  > vraChtwagenChauFFeurs tegen uitbuiting

in dienst te kunnen nemen. De Europese 
Commissie moet aan de slag met het 
aanpakken van dergelijke schimmige en 
illegale constructies van bedrijven, in plaats 
van de situatie te verergeren met nog 
verdergaande liberalisatievoorstellen.’ 

Einde Nederlandse transportsector
De vrachtwagenchauffeurs zijn woedend 
omdat de Europese Commissie geadvi-
seerd heeft om het wegvervoer nog verder 
te liberaliseren en doof lijkt te zijn voor hun 
protest. De Jong: ‘Bij verdere liberalisering 
wordt ook het binnenlands wegtransport 
overgenomen door Oost-Europese firma’s. 
Dan kunnen op steeds meer ritten de 
Oost-Europese regels voor pensioenen en 
sociale zekerheid gehanteerd worden. Dat 
zou niets minder dan het einde van de 
Nederlandse transportsector betekenen.’ 
Aangezien onder de huidige regels ook al 
steeds meer vrachtwagenchauffeurs 
uitgebuit worden, pleit De Jong voor betere 
samenwerking van de arbeidsinspecties 
binnen Europa. ‘De malafide bedrijven 
moeten binnen de hele EU opgejaagd en 
aangepakt worden. Ik wil Europese 
uitwisseling van gegevens over malafide 
bedrijven. Daarnaast moeten boetes die 

opgelegd zijn door de ene lidstaat, ook 
door andere lidstaten worden erkend.’ 

Chauffeurs zelf aan het woord
Wat ook meespeelt bij de boosheid van de 
vrachtwagenchauffeurs is dat zij helemaal 
niet betrokken waren bij de totstandkoming 
van de voor hen zo belangrijke plannen van 
de Europese Commissie. De Jong: ‘De 
vakbeweging was nauwelijks vertegen-
woordigd in de werkgroep die de Commis-
sie adviseert. Daarom eisen we nu dat er 
een nieuw advies of een aanvulling komt, 
waarin de chauffeurs zelf aan het woord 
komen.’ Om dit te bereiken heeft De Jong 
een brandbrief aan de Europese Commis-
sie gestuurd, die ook ondertekend is door 
gelijkgezinde Europarlementariërs en de 
Europese vakbond voor vrachtwagen-
chauffeurs. Om het protest nog verder 
kracht bij te zetten en de gevolgen in kaart 
te brengen, roept SP-Tweede Kamerlid 
Paul Ulenbelt afdelingen op in contact te 
komen met vrachtwagenchauffeurs bij 
chauffeurscafés, parkeerplaatsen en 
distributiecentra. Ulenbelt: ‘We gaan een 
krant maken speciaal voor vrachtwagen-
chauffeurs, met daarin een korte vragenlijst 
die we af willen nemen.’
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Brussel: Dennis de Jong spreekt truckers toe.
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  > strijD voor Fatsoenlijke tarieven thuiszorg

SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten was 
in Emmen om de thuiszorgwerkers en de 
Abvakabo te steunen in hun strijd voor 
fatsoenlijke thuiszorg. Het gemeentebe-
stuur van PvdA, CDA en VVD in Emmen 
probeert met een aanbesteding de kosten 
van de thuiszorg te drukken. Er worden 
minder uren zorg ingecalculeerd en het 
uurloon van thuiszorgwerkers wordt 
verlaagd. De SP verwacht dat prijsvechters 
de aanbesteding zullen winnen, waardoor 
ook de kwaliteit onder druk komt te staan. 
Een schoonmaakkracht sturen die even 
snel stofzuigt is goedkoper dan een goed 
opgeleide thuiszorgmedewerker die luistert 
naar problemen, signaleert of het wel goed 
gaat met de verzorgde en kan doorverwij-
zen. Leijten is woedend over het veel te 
lage tarief dat de gemeente Emmen heeft 
vastgesteld. Hierdoor worden in Emmen 
per 1 januari 2013 bijna 250 huishoudelijk 
verzorgenden ontslagen, omdat de 
thuiszorgorganisaties de zorg niet kunnen 
uitvoeren tegen het nieuwe en lage tarief 
dat de gemeente Emmen voor de huishou-
delijk verzorging heeft vastgesteld. Sinds  
1 september 2012 is de door de SP 
ingediende initiatiefwet ‘Wijziging van de 
Wet maatschappelijke ondersteuning’ van 
kracht, waarin is opgenomen dat gemeen-
ten reële basistarieven moeten stellen op 
basis van kwaliteitsnormen. Leijten: 
‘Mensen kunnen geen kwaliteit van zorg 
bieden als de gemeente een te laag tarief 
hanteert.’ De staatssecretaris liet eerder 
weten dat een verordening bij ongeoor-
loofde inkomensgrenzen in de Wmo vernie-
tigd wordt. Leijten: ‘Ik ga ervan uit dat de 
staatssecretaris ook verordeningen bij 
ongeoorloofde basistarieven vernietigt.’
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Leijten: ‘Te laag tarief? Geen kwaliteit!’

  > PvDa Draait nu al in senaat

‘Ik heb er begrip voor wanneer je zegt: in 
de politiek moet je compromissen sluiten’, 
stelt SP-senator Bob Ruers (foto). ‘Het is 
geven en nemen en je kunt aangegeven 
dat een bepaald standpunt een compromis 
is. Maar in plaats daarvan keurt de PvdA in 
de Tweede Kamer een wet af en liet de 
PvdA-Eerste Kamerfractie in schriftelijke 
vragen blijken tegen de wet gekant te zijn, 
om vervolgens na een minimale toezeg-
ging van een staatssecretaris overstag te 
gaan.’ Ruers kan nog steeds niet geloven 
dat de PvdA zo makkelijk draaide in de 
senaat. Het ging nog wel over een wet die 
ertoe leidt dat werknemers zonder vaste 
werkgever en werknemer met een hoog 

ziekterisico er op achteruitgaan in geval 
van ziekteverzuim en arbeidsongeschikt-

heid. Zij worden nu sneller gekort op hun 
uitkering. ‘Het wetsvoorstel was een gevolg 
van de afspraken in de Kunduz-coalitie. 
Het was zowel inhoudelijk als wetstech-
nisch een slechte wet, zoals ook bleek uit 
het advies van de Raad van State. Elke 
sociale partij zou haar steun eraan moeten 
onthouden. GroenLinks deed dat uiteinde-
lijk ook in de Eerste Kamer, waardoor de 
stem van de PvdA doorslaggevend werd. 
En die omarmde de wet plotsklaps. De inkt 
van het herfstakkoord tussen PvdA en VVD 
was nog niet droog of de PvdA viel in de 
Eerste Kamer al van haar geloof. Dat komt 
je politieke geloofwaardigheid niet bepaald 
ten goede.’



nieuws

  > aFsCheiD zaanse bajesboot met Dubbel gevoel

In september is voor het laatst een wake 
gehouden bij de Zaanse bajesboten. 
SP’ers en anderen verzamelden zich voor 
de hekken van het lege complex van 
gevangenispontons in Zaanstad. Geen 
gebons op de ramen meer, geen kreten 
meer in antwoord op het wuiven met witte 
zakdoekjes van de betogers. De mensen 
die er opgesloten zaten omdat ze ergens 
zonder geldige papieren waren aangetrof-
fen, waren weg. Aan deze ‘Zaanse 
schande’ was een einde gekomen. De SP 
was zelf nog met tegenzin in 2006 akkoord 
gegaan met de bajesboten, omdat werd 
beloofd dat er geen uitgeprocedeerde 
asielzoekers in zouden worden opgesloten 
en dat het regime menselijker zou zijn dan 
elders. Al snel bleek aan beide voorwaar-
den niet voldaan te worden. De SP trok 
haar steun in. De wake werd georgani-
seerd om de opgesloten mensen een hart 
onder de riem te steken en aandacht te 
vragen voor hun situatie, die door Amnesty 
International een schending van de 
mensenrechten wordt genoemd. Ineens, 
waarschijnlijk door bezuinigingen, werd 
besloten dat de Zaanse bajesboot ging 
verdwijnen. De gevangenen werden 
overgeplaatst of op straat gezet – want 
uitzetten lukt niet. De laatste wake in 
september vierde het verdwijnen van de 
bajesboten – met een dubbel gevoel. Want 
de onmenselijke behandeling is misschien 
weg uit Zaanstad, maar op Schiphol en in 

andere gemeenten gaat het gewoon door. 
In de Tweede Kamer blijft SP-Kamerlid 
Sharon Gesthuizen aandringen op een 
menselijker behandeling. Ook Amnesty 
International vraagt bij de coalitie-onder-
handelaars aandacht voor het keiharde 
detentiebeleid. De afgelopen weken 
ontving SP-Kamerlid Sharon Gesthuizen 
kaarten van honderden Nederlanders om 
een einde te maken aan het onnodig 
strenge regime in vreemdelingendetentie. 
Gesthuizen: ‘Veel ongedocumenteerde 
vreemdelingen worden onterecht als 
crimineel behandeld in detentiecentra. Ik 
ben blij met al die kaarten van mensen die 
zich het lot van anderen aantrekken. Ik heb 
de initiatiefnemer van de actie, Amnesty 
International, een kaart teruggestuurd.’ In 
2010 is door de Tweede Kamer al de 
motie-Gesthuizen aangenomen, waarin 
wordt gepleit voor onderzoek naar alterna-
tieven voor vreemdelingendetentie. Dit 
onderzoek is gestart en moet zorgen dat 
vreemdelingen kunnen rekenen op betere 
begeleiding in de opvang. Daarnaast maakt 
het snellere terugkeer naar het land van 
herkomst mogelijk.

tekst Carla Schuddeboom

 www.amnesty.nl/vreemdelingendetentie

Witte zakdoeken, waarmee maandelijks naar de gevangenen is gezwaaid, worden in het hek 
gehangen.
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Begin oktober heeft de Eerste Kamer 
ingestemd met de ‘Wet aanscherping 
handhaving en sanctiebeleid SZW-wetge-
ving’. Daardoor moeten mensen, ook als zij 
zich alleen maar vergist hebben, te veel 
uitgekeerde uitkering dubbel terugbetalen. 
Ook de wet ‘Huisbezoek voor rechtmatig-
heid uitkering’ is door de senaat gekomen. 
De SP-fractie heeft beide keren tegenge-
stemd. SP-senator Tuur Elzinga legt uit: ‘Ik 
vind het werkelijk onbegrijpelijk dat dit 
voorstel het sanctiebeleid in de sociale 
zekerheid voortaan met bestuurlijke boetes 
wil regelen. Daardoor vervalt het onder-
scheid tussen moedwillige fraude en een 
verwijtbare vergissing. Ik vind het prima om 
kwaadwillende oplichters hard aan te 
pakken, maar om mensen die zich vergis-
sen ook als fraudeur te bestempelen en op 
dezelfde wijze te beboeten druist in tegen 
elk rechtvaardigheidsgevoel. Helaas vindt 
een meerderheid in de Eerste Kamer 
stoere taal kennelijk belangrijker dan een 
rechtvaardig sanctiebeleid.’ Over de 
huisbezoeken zegt Elzinga: ‘Je kunt nu 
voortaan zonder enige verdenking een 
“aanbod” krijgen voor een huisbezoek om 
vast te stellen of je woonsituatie overeen-
komt met wat je opgeeft. Het wordt een 
aanbod genoemd, maar je mag het niet 
weigeren. Dat kan je namelijk geheel of 
gedeeltelijk je recht op sociale zekerheid 
kosten. Behalve dat het een inbreuk is op je 
privacy, word je al bij voorbaat verdacht 
gemaakt.’

  > 100 ProCent boete 
voor vergissing

  > stiekem sP

De lokale krant goed lezen hoort bij politiek 
actief zijn. In de SP-afdeling Raalte lezen 
ze ’m wel heel goed, want op hun website 
laten zij zien wat je krijgt als je het logo van 
de Gelders-Overijsselse krant de Stentor 
omdraait. Zou de PVV weer kamervragen 
gaan stellen over de stiekeme invloed van 
de SP op de media?



vroeg oF laat
loonstijging in CrisistijD

Oktober 2011 – In een opinie-artikel op 
joop.nl reageert Harry van Bommel op de 
Europese plannen om in te grijpen in de 
economie van lidstaten, bijvoorbeeld om 
lagere lonen af te dwingen in landen als 
Griekenland, omdat dat hun concurrentie-
positie zou verbeteren. Dat je lagere lonen 
moet invoeren om beter te concurreren in 
Europa lijkt overtuigend, maar Van Bommel 
draait het om.

‘Zo kan het handelstekort in vele zuidelijke 
lidstaten worden geholpen door loonstij-
gingen in overschotlanden als Duitsland en 
Nederland. De export in tekortlanden kan 
dan toenemen.’

SP-senator en econoom Geert Reuten wijst 
de regering er nog geen maand later ook op 
dat er, in plaats van de lonen in de zuide-
lijke lidstaten steeds verder te verlagen, ook 
gekozen kan worden voor wat hogere lonen 
in de noordelijke lidstaten. Reuten: ‘Dat 
is economisch logisch en verantwoord en 
daarbij een stuk geciviliseerder dan mensen 
in Griekenland, Italië, Spanje en Portugal 
langdurig onder de armoedegrens te druk-
ken.’ De SP krijgt geen gehoor. Het rechtse 
kabinet wil juist lonen matigen. Werkgevers-
baas Wientjes pleit begin 2012 zelfs voor de 
nullijn: ‘Die nullijn moet deel uitmaken van 
een Agenda 2012 om Nederland economisch 
krachtig te laten blijven. Het parlement 
moet de redding van de euro voluit steu-
nen, inclusief verdragswijzigingen die een 
vertrouwenwekkend bestuurlijk fundament 
leggen onder Europa en euro. Daarom 
moeten we ook hier, net als de Grieken en 
Spanjaarden, extra bezuinigen.’

De SP is er vaak vroeg bij om gevolgen van beleid 
te doorzien en problemen te signaleren. Vroeg of 
laat komen andere partijen in de Tweede Kamer er 
achter dat onze analyse klopte.

Tijdens de verkiezingscampagne in augustus 
slingert De Nederlandsche Bank het nieuws 
de media in dat Noord-Europese loonimpuls 
niet bijdraagt aan herstel van de handelsba-
lans van zuidelijke landen. 

Oktober 2012 – Het Internationaal Mone-
tair Fonds (IMF) staat al jarenlang bekend 
als een van de vehikels van het neolibera-
lisme. ‘Steun’ aan landen gaat gepaard met 
keiharde neoliberale eisen aan die landen. 
Maar zelfs het IMF begint langzaam in te 
zien dat de oude formules niet meer werken. 
In de World Economic Outlook october 2012 
bepleit de organisatie loonstijging in landen 
als Nederland en Duitsland. Het rapport on-
derstreept ‘het belang van aanpassingen van 
lonen en uitgaven in landen met handels-
overschotten [zoals Duitsland en Nederland] 
voor het goed functioneren van de Europese 
Monetaire Unie.’ 

Met ‘aanpassingen’ worden verhogingen be-
doeld. Op deze manier verbetert de concur-
rentiepositie van de zuidelijke landen, zodat 
hun economie beter kan herstellen, aldus 
het IMF. Hoofdeconoom van het IMF Olivier 
Blanchard zegt verder over de snelheid van 
bezuinigingen: ‘Volgens ons is een langza-
me, maar gestage aanpak dan het beste. Op 
die manier zouden landen in staat zijn om in 
economisch slechte tijden de uitgaven aan 
bijvoorbeeld uitkeringen te laten doorlopen, 
zodat de economie niet verder in de put 
wordt gedrukt.’

  > ‘laat Palestijnse ParlementsleDen vrij’

Israël houdt op dit moment meer dan 
twintig gekozen leden van het Palestijnse 
parlement gevangen, stelt SP-senator Tiny 
Kox als speciaal rapporteur voor Palestina 
namens de Raad van Europa. ‘Het 
Palestijnse parlement wordt ernstig 
belemmerd in het nakomen van zijn 
verplichtingen omdat Israël het functione-
ren ervan onmogelijk maakt.’ Kox heeft 
daarom een oproep gedaan aan de 
Israëlische regering om deze parlements-
leden vrij te laten. ‘Parlementariërs horen in 
het parlement, niet in de gevangenis.’ Deze 
maand is door de Raad van Europa 

gesproken over politieke gevangenen in 
lidstaten en partnerstaten van de Raad van 
Europa. Kox, voorzitter van de linkse fractie 
in de Parlementaire Assemblee van de 
Raad van Europa, vindt dat er veel te veel 
politieke gevangenen in te veel lidstaten 
zijn. ‘Dat druist in tegen de essentie van 
democratie. We moeten standvastig eisen 
dat alle burgers in Europa hun politieke 
rechten mogen uitoefenen zonder te 
worden gearresteerd, veroordeeld en in de 
gevangenis gestopt. Lidstaten ontkennen 
politieke gevangenen te hebben, ze 
beweren alleen veroordelingen te hebben 

wegens overtreding van nationale strafwet-
ten. Zo werd de Koerdisch-Turkse Leyla 
Zana in Turkije als terrorist gevangen 
gezet. Ze is door het Europese Mensen-
rechtenhof vrijgesproken en heeft als 
mensenrechtenactivist de prestigieuze 
Sacharov-prijs gekregen van het Europees 
Parlement. Toch is ze sindsdien weer 
verschillende malen veroordeeld door 
Turkse rechters wegens overtreding van 
Turkse terrorismewetten. We weten dat dit 
soort politieke gevangenen bestaat, dus 
moeten we er iets aan doen.’
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IMF-econoom Olivier Blanchard: ‘Langzame, gestage aanpak.’
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  > ‘jeugDzorg moet nu eCht verbeteren’

Hoe is het om als jeugdhulpverlener 
geconfronteerd te worden met de conclu-
sies van de commissie-Samson over 
seksueel misbruik in de jeugdzorg?

SP-Tweede Kamerlid Nine Kooiman (foto) 
was zelf jarenlang gezinsvoogd: ‘Je 
gedachten gaan meteen naar alle kinderen 
die je begeleid hebt. Je wilt kwetsbare 
kinderen juist een veilige plek bieden en 
handelt daarbij naar eer en geweten. Maar 
wat als ik beter opgeleid was of er meer 
over gesproken was in het team? Had ik 
dan bij meer kinderen signalen op kunnen 
pikken?’ De commissie-Samson legt 
volgens Kooiman de vinger op de zere 
plek. ‘Het is belangrijk dat het rapport geen 
papieren werkelijkheid blijft, maar dat de 

jeugdzorg nu werkelijk verbetert.’ Als 
Kamerlid ziet ze het als haar taak om erop 
toe te zien dat de verbetervoorstellen van 
de commissie ook daadwerkelijk uitge-
voerd worden. ‘Ik geloof niet dat hulpverle-
ners opzettelijk wegkijken. Wat ik wel heel 

erg heb gemerkt is dat hulpverleners door 
alle bureaucratie noodgedwongen druk zijn 
met onbelangrijke zaken als het invullen 
van ellenlange vragenlijsten. Daar wordt de 
gezinssituatie echt niet veiliger van. 
Jeugdhulpverleners moeten veel meer tijd 
door kunnen brengen in het gezin. Dat 
kunnen we voor elkaar krijgen door het 
overbodige papierwerk te schrappen.’ 
Papierwerk dat zeker níét overbodig is, is 
de Verklaring Omtrent Gedrag. Dankzij een 
voorstel van Kooiman moeten jeugdhulp-
verleners, ook in de particuliere jeugdzorg, 
deze inmiddels verplicht kunnen overleg-
gen. ‘Dat dit hard nodig was, bleek onder 
meer uit het voorbeeld van een veroordeel-
de zedendelinquent die een-op-een- 
begeleiding gaf aan kinderen.’

  > team-brussel vernieuwD

Sinds de start in 2009 is het team SP’ers in 
Brussel langzaam van samenstelling 
veranderd. In juni 2014 zijn er weer 
Europese verkiezingen, en Dennis de Jong 
stelt graag zijn vernieuwde team voor aan 
de leden: ‘Ik vind het belangrijk dat de 
afstand met Nederland niet betekent dat ik 
en mijn mensen ook nog afstand met de 
andere SP-leden voelen. Afdelingen die het 
team in Brussel willen bezoeken, zijn altijd 
van harte welkom. Over een aantal weken 

komt de afdeling Boxmeer en omstreken 
op bezoek. Voor volgend jaar hebben we 
weer 100 plaatsen in de aanbieding, 
waarbij een deel van de reiskosten vergoed 
kan worden. Dus iedereen is van harte 
welkom! Wie het eerst komt, die het eerst 
maalt.’

Dennis vertelt trots over zijn team: ‘Mach-
teld Velema, die zich vooral bezighoudt met 
het bestrijden van duistere lobbypraktijken 

en met asiel en immigratie, was al in 
Brussel werkzaam en is de rots in de 
branding gebleven die ze al was. Daar-
naast is Machteld actief in de afdeling 
Rotterdam. Femke Reudler Talsma, 
verantwoordelijk voor de onderwerpen 
interne markt en veiligheid en justitie, stond 
nummer 33 op de lijst voor de Tweede 
Kamerverkiezingen. Ook Niels Jongerius, 
de media- en actiecoördinator van het 
Brusselse team stond op de lijst, op plaats 
39. Voor het campagneteam in Den Haag 
onderhield hij de contacten met internatio-
nale media. De nieuwelingen zijn Bart en 
Ben. Bart Linssen trad al een aantal 
maanden geleden aan als de SP-vertegen-
woordiger binnen het secretariaat van 
Verenigd Links, onze Europese fractie. Bart 
heeft in Nijmegen gestudeerd en gaat in de 
weekends ook weer in Nijmegen wonen. 
Ten slotte is Ben van Gils in september het 
team komen versterken. Ben was de 
superrekenmeester van de Tweede Kamer 
en ze zullen hem ongetwijfeld missen. 
Inmiddels is hij ook in Brussel al behoorlijk 
onmisbaar aan het worden. Hij houdt zich 
met het hele brede veld van sociaal- en 
financieel-economische onderwerpen 
bezig. Van de sociale dumping in het 
wegtransport tot de plannen rondom de 
eurocrisis en alles wat daar tussen ligt.’

 www.sp.nl/europa

Dennis de Jong, Bart Linssen, Machteld Velema, Femke Reudler Talsma, Ben van Gils  
en Niels Jongerius (vlnr).
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 › Wat is het?
‘Tegenlicht is een kritisch, onderzoeks-
journalistiek programma van de VPRO. Het 
zijn prachtige  uitzendingen, over onder-
werpen die we op tv helaas te weinig zien. 
Tegenlicht kijkt verder dan het gemiddelde 
actualiteitenprogramma. Eigenlijk zou elke 
SP’er ernaar moeten kijken. De onderwer-
pen zijn heel breed, van duurzaamheid 
tot sociale vraagstukken en internationale 
thema’s zoals de Arabische lente. Tegenlicht 
heeft een goede redactie, die alles behalve 
oppervlakkig te werk gaat. Aan elke uitzen-
ding gaan maanden voorbereiding vooraf. 
Ze slagen er goed in om zaken van een  
andere kant te bekijken, wat beslist tot 
nieuwe inzichten leidt.’

 › Welke uitzending van Tegenlicht is je 
bijzonder bijgebleven?
‘De afleveringen over de financiële crisis. 
Bijvoorbeeld de aflevering ‘Goldman Sachs 
en de vernietiging van Griekenland’. Die gaat 
over de rol die de Amerikaanse bank Gold-
man Sachs speelt bij het failliet van Grie-
kenland. Te schandalig voor woorden! Of 
de uitzending van afgelopen 17 september, 
waarin duidelijk wordt dat de banken sinds 
de crisis nog maar weinig veranderd zijn.’

 › Recent is er nogal wat commotie geweest 
over Tegenlicht. Hoe zit dat?
‘Dat is een bizarre kwestie. De netmanager 

van de Publieke Omroep heeft gedreigd om 
Tegenlicht te verbannen naar de randen 
van de avond als het programma niet meer 
kijkers trekt. Het is van de zotte dat de 
kijkcijfers zo belangrijk worden gemaakt. Er 
kijken overigens een kwart miljoen mensen 
naar Tegenlicht; mensen die op primetime 
wat anders willen zien dan Strictly Come 
Dancing – en al die andere programma’s die 
je vooral op de commerciële zenders ziet. 
Als je het programma naar de late avond 
verplaatst, houd je nog minder kijkers over. 
De volgende stap is dat Tegenlicht verdwijnt. 
Dat zou doodzonde zijn. 
Een programma als Tegenlicht zal nooit op 
een commerciële zender worden vertoond. 
Het is echt een parel voor de publieke om-
roep. In de Mediawet staat dat de publieke 
omroep een mix moet bieden van zaken als 
educatie, informatie, cultuur en vermaak. 
Daar past Tegenlicht uitstekend in. Onge-
twijfeld let men bij de publieke omroep ook 
op kijkcijfers, maar als de balans doorslaat 
naar plat vermaak, gaat het mis. De ver-
houdingen zijn dan zoek. Als de publieke 
omroep te veel gaat lijken op de commer-
ciële zenders verliest ze haar bestaansrecht. 
Onderzoeksjournalistiek hoort bij uitstek 
thuis bij de publieke omroep. Vergeet niet 
dat de publieke omroep wordt betaald met 
belastinggeld. Dan mag je verwachten dat 
kwaliteit voorop staat en niet kijkcijfers,  
zoals bij de commerciële zenders. We moe-

ten ook niet bang zijn voor programma’s die 
wat meer concentratie vergen. In het onder-
wijs zeg je toch ook niet: leerlingen vinden 
wiskunde zo moeilijk, laten we dat vak maar 
vervangen door iets makkelijks?’

 › Jij hebt er Kamervragen over gesteld.
‘Ik heb aan de minister van OCW gevraagd 
waarom het criterium ‘kwaliteit’ geen 
grotere rol speelt in de programmering. Er 
is aanzienlijke steun voor die opvatting. 
Op internet zijn veel mensen boos over de 
kijkcijferterreur bij de publieke omroep. Zo 
heeft voormalig politiek verslaggever Wouke 
van Scherrenburg een oproep gedaan om 
Tegenlicht op hetzelfde tijdstip te houden. 
Die kreeg direct veel steun op Twitter en de 
reguliere media. Ze heeft groot gelijk, want 
dit programma is veel te mooi om naar de 
marge te verbannen.’

tekst Daniël de Jongh

 

Via de website van Tegenlicht zijn alle  
afleveringen terug te zien:
tegenlicht.vpro.nl/afleveringen.html

jasPer kijkt

WiE: Jasper van Dijk (1971),  
Tweede Kamerlid, SP-woordvoerder Onderwijs, 
Media, Ontwikkelingssamenwerking en Defensie

KiJKT: Tegenlicht

WaNNEER: maandag 21.01 uur op Nederland 2

‘tegenliCht is een 
Parel voor De 
Publieke omroeP’
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In 1926 kwam de bouw van de volkswijk Van 
der Pek gereed; ontworpen door de beroem-
de architect Jan Ernst van der Pek, in op-
dracht van de nog beroemdere socialis tische 
wethouder Floor Wiebaut. ‘Wie bouwt? 
Wibaut!’, werd er over deze grote kracht 
achter de Amsterdamse volkshuisvesting  
gezegd. Architect Van der Pek overleed in 
1919, tijdens de bouw van de door hem ont-
worpen wijk. Al vrij snel werd besloten de 
wijk naar hem te vernoemen. De architec-
tuur van de woningen is herkenbaar  

amStERdamSE VaN dER PEkbuuRt StRijdt VooR mENSElijkE VolkShuiSVEStiNg

‘De bewoners worDen als   
boekhouDkunDig Probleem gezien’
De Van der Pekbuurt in Amsterdam-Noord gaat op de schop. 
Dat er wat moet gebeuren, daar zijn de bewoners het roerend 
mee eens. Maar sloop van dit prachtige voorbeeld van archi-
tectuur voor arbeiders? Dat pikken ze niet: ‘Wat is er mis met 
een volkswijk in de stad?’

(Amsterdamse School), maar toch anders 
dan de in die tijd gebouwde volkswijken 
rondom Amsterdam Centrum, ten zuiden 
van het IJ. Het grootste verschil is dat er 
minder hoogbouw is. Een echt tuindorp, met 
relatief veel ruimte om de woningen heen.

Bart Stuart is kunstenaar en woont zo’n 
 negen jaar in de Van der Pekbuurt. Hij noemt 
zichzelf kunstenaar-activist, maar vindt het 
belangrijk om duidelijk te maken dat zijn  
betrokkenheid bij de buurt geen kunstpro-

ject is: ‘Het gaat hier om echte mensen-
levens. Ik ben gewoon een van de mensen 
die hier wonen en die, als de plannen van 
Ymere doorgaan, hier niet meer mogen 
wonen.’ Ymere is de woningcorporatie die 
de woningen verhuurt. De corporatie heeft 
plannen om de Van der Pekbuurt op de 
schop te nemen. Stuart: ‘Dat er wat moet 
gebeuren, is duidelijk. Er is veel mis met 
de woningen. Maar er is dan ook al dertig 
jaar amper onderhoud gepleegd. Ymere 
heeft haar bruidsschat verwaarloosd. Toen 
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in 1995 de volkshuisvesting is geprivati-
seerd, kregen corporaties als de onze deze 
woonwijken als bruidsschat. Sindsdien is er 
alleen licht onderhoud gepleegd. Je kunt je 
voorstellen dat keukenblokken en badka-
mers bijvoorbeeld niet meer van deze tijd 
zijn. Er zijn gebreken, maar mensen wonen 
hier graag. Het zijn kleine woningen, mijn 
huisje is 36 vierkante meter. Maar dat hoort 
bij het idee van deze wijk. Het is gebouwd 
om betaalbaar te zijn voor arbeiders. Met 
relatief veel buitenruimte, zodat men elkaar 
daar ontmoeten kan. We wonen hier met 
veel mensen op minder grond, zonder dat 
je flats hebt.’ Van de stelling dat dit soort 
kleine  woningen uit de tijd zijn, wil Stuart 
niets weten: ‘Ook nu nog is dit soort kleine 
woningen in Amsterdam zeer gewild. Je 
moet je voorstellen dat 70 procent van de 
Amsterdammers in een één- of tweeper-
soonshuishouden leeft. De helft is alleen-
staand. Als een kleinere woning betekent 
dat je de huur tenminste nog kan betalen, 
dan is dat voor heel veel mensen een oplos-
sing. Ik moet altijd lachen om de theorieën 

van beleidsmakers over de creatieve stad. 
Dan willen ze galeries en werkruimte voor 
kunstenaars, want uit onderzoek blijkt 
dat kunstenaars in de stad goed voor de 
economie en de leefbaarheid zijn. Zoiets. Ik 
ben kunstenaar. Maar ik kan eigenlijk niet 
in Amsterdam wonen, althans niet binnen 
de ring (de ringweg A10, -red.). Dat kan ik 
niet betalen. De paar betaalbare woningen 
die er nog zijn, zoals die in de Van der Pek-
buurt, moeten ook weg.’

Stuart is geschrokken van de manier 
waarop door ambtenaren, politici en men-
sen van de corporatie over de bewoners 
wordt gedacht: ‘Op een bijeenkomst zei een 
ambtenaar ijskoud dat armoede niet bin-
nen de ring thuishoort. Keihard. In plaats 
van zich zorgen te maken over de crisis, 
over het feit dat de voedselbank bij mij om 
de hoek recordaantallen pakketten uit moet 
delen, worden mensen met minder geld 
als een probleem voor de stad gezien. Dan 
vraag ik: voor wie is de stad? Wat is er mis 
met een volkswijk in de stad? Willen we 

alleen maar overal mensen die voldoen aan 
het zogenaamde ideaal van hippe, cappuc-
cino drinkende stedelingen? De bewoners 
van de Van der Pekbuurt worden niet als 
mensen gezien, maar als een boekhoud-
kundig probleem. Wij hebben de pech dat 
we wonen op een stuk grond dat enorm veel 
waard is geworden. Om ons heen zie je veel 
dure wijken, het nieuwe filmmuseum stuwt 
de waarde nog verder op. We leveren te 
weinig op! Uiteindelijk gaat het hier om voor 
mij: wie denkt nog aan het algemeen be-
lang? Wie beziet volkshuisvesting nog met 
een blik die verder gaat dan hoeveel geld 
het oplevert? Deze wijk is ooit gebouwd met 
het ideaal dat arbeiders het ook verdienen 
om goed te wonen, en dat je dus iets moet 
bouwen wat betaalbaar voor ze is.’ 

In de afgelopen jaren is het verzet van de 
bewoners tegen de plannen langzaam op-
gekomen. Daniël Peters is fractievoorzitter 
voor de SP in de deelraad Noord. Hij vertelt 
dat partijgenoot Erna Berends destijds 
als bewoner van de Van der Pekbuurt een 

Bart Stuart (links) en Bert Cornelisse van het bewonerscomité denken positief mee. Hier leggen zij het voorstel uit om nieuw te bouwen in een 
nabijgelegen ongebruikt terrein (‘zandbak Overhoeks’). ‘Met het geld dat dat oplevert kan de monumentale Van der Pekbuurt behouden en 
opgeknapt worden.’
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verontrustende brief kreeg van Ymere. Ze 
organiseerde een bewonersavond, met 
onder meer een andere kunstenaar-activist 
en toen nog Kamerlid Remi Poppe. Erna en 
Remi hielpen de bewoners met het opzetten 
van een bewonerscomité, dat sindsdien zeer 
actief strijdt tegen de sloopplannen; samen 
met de SP. Peters: ‘De bewoners wilden dat 
er gerenoveerd werd en niet gesloopt. Het 
toenmalige stadsdeelbestuur reageerde 
daar uiteindelijk positief op. Er kwam zelfs 
een sociaal plan, in 2007, voor tijdens de 
renovatie. Maar in de loop van de tijd bleek 
dat Ymere het toch anders zag. Het bewo-
nerscomité zag dat leegkomende woningen 
niet meer verhuurd werden en dat er veel 
meer tijdelijke huur in de buurt was dan 
normaal. De bewoners begonnen zich steeds 
meer zorgen te maken. Het frustrerende is, 
dat Ymere nooit officieel de sloopplannen 
bekend heeft gemaakt. Als reden voor het 
ontbreken van de plannen gaf de corporatie 
dat zij dat eerst met de bewoners willen 
bespreken. Maar de bewoners zagen heel 
goed wat er gebeurde. Zij begonnen actie te 
voeren.’

Een krachtig bewonersprotest opzetten in 
een buurt die al jarenlang verwaarloosd 
wordt, is niet gemakkelijk. Peters: ‘Eigen-
lijk is de sloop al jaren geleden begonnen. 
Niet van de stenen, maar wel van de sociale 
samenhang. Veel mensen hebben het sociale 
plan voor de renovatie aangegrepen om toch 
maar te verhuizen. De langdurige leegstand, 
de vele tijdelijke huurders; dat is allemaal 
funest voor de samenhang. En dus voor de 
kansen op een sterk bewonersprotest. Maar 
het is het bewonerscomité toch heel aardig 
gelukt om mensen mee te krijgen. Bart 
Stuart en de andere bewoners verdienen alle 
lof daarvoor.’

Stuart erkent dat het lastig is geweest: ‘Als je 
voor zo’n buurt strijdt, is het belangrijk dat 
de bewoners meedoen, dat het geen hobby 
is van een paar liefhebbers. We hebben 
geprobeerd om heel serieus met de buurt 
te vergaderen, om te weten wat iedereen 
wil. Dat is ingewikkeld in deze buurt. De 
helft van de mensen heeft geen computer 
en veel mensen spreken beperkt Neder-
lands. Dus zijn we gewoon op huisbezoek 
gegaan. Samen met SP’ers bij iedereen 

aanbellen. We hebben mensen uitgenodigd 
op buurtworkshops, waar we inspirerende 
mensen aan het woord lieten over de buurt; 
een socioloog, een stedenbouwkundige, 
iemand die veel van tuindorpen weet, een 
erfgoedexpert.’ De erfgoedexpert was er 
omdat de woningen op de nominatie staan 
om Rijksbeschermd Stadsgezicht te worden. 
Volgens Stuart ontdekten mensen ineens 
waar ze in wonen: ‘We snappen nu met zijn 
allen dat het niet alleen om de steentjes gaat. 
We huren een ideaal, een geslaagde uitwer-
king van een socialistische opvatting om 
een woonomgeving te maken die prettig en 
betaalbaar is voor arbeiders. We hebben dan 
ook met de bewoners zelf een visie gemaakt, 
waarin die idealen terugkomen. Tegen-
over het denken van buurten als  object 
van speculatie stellen wij een visie van 
volkshuisvesting die gaat over de mensen 
die er wonen. Onze visie gaat niet uit van 
het standpunt dat er niks mag veranderen. 
Maar wel dat het betaalbaar moet blijven. 
Dat het kleine woonoppervlak geen nadeel 
maar een voordeel is – het is bijvoorbeeld 
veel duurzamer. Dat het een tuindorp is, 
met parkjes en speelplaatsen waar mensen 
elkaar kunnen ontmoeten.’ Stuart is vol lof 
over de SP: ‘Echt de enige partij die ons al die 
tijd op allerlei manieren heeft gesteund. En 
het verhaal dat Daniël Peters in de deelraad 
hield, dat volkshuisvesting over mensen 
moet gaan; dat was echt geweldig.’
Er is een mediation (bemiddeling) gestart 
tussen bewoners en Ymere. Inzet is het 
verbeteren van de rechtspositie van de 
over gebleven huurders. Het bewonersomité 
hoopt ook met die mediation ervoor te zor-
gen dat de bewoners weer centraal komen te 
staan in de planvorming. 

is weigeren niet mogelijk. De bewoners en 
de politiek staan dus buitenspel. De vraag 
dringt zich op wie er eigenlijk over volks-
huisvesting gaat in dit land. Er is geen visie 
meer, behalve de blik op hoeveel geld het 
oplevert. Ons Tweede Kamerlid Sadet Kara-
bulut heeft Kamervragen gesteld over deze 
kwestie. De antwoorden van minister Spies 
kwamen erop neer dat het allemaal volgens 
de regels verloopt. Dat valt nog te bezien, 
maar wat vaststaat is dat de bewoners bui-
tenspel staan. Tenzij ze in actie komen.’ En 
dat doen ze. Er is een petitie gestart. De tekst 
daarvan geeft goed weer hoe machteloos 
mensen zich voelen:
‘[Wij] constateren dat de Van der Pek een 
prachtig stukje Amsterdam-Noord is met 
monumentaal karakter, waar mensen met 
plezier wonen; dat sloop desastreus zou zijn 
voor de buurt en de sociale samenhang; dat 
de huurdersvereniging, de meerderheid van 
de deelraad, het stadsdeelbestuur, erfgoed- 
organisaties en Bureau Monumenten & 
Archeologie zich hebben uitgesproken tegen 
sloop in de Van der Pek. [Wij] verzoeken 
Ymere zich niet langer doof te houden voor 
de wensen van bewoners en politiek en af  
te zien van de sloopplannen.’

Stuart roept iedereen op om te tekenen. 
Hij is er trots op dat er zelfs al oud-buurt-
bewoners uit de VS en Argentinië hebben 
getekend: ‘Dat laat zien dat veel mensen dit 
belangrijk vinden. We willen veel hand-
tekeningen verzamelen. Er wordt al in de  
gemeente over gepraat. De bewoners 
gaan álles doen om te voorkomen dat hier 
gesloopt wordt. Een gezamenlijke vijand 
brengt je bij elkaar. Het is moeilijk, want het 
is al zo lang zo somber: mensen zijn murw. 
Maar toch. We nemen het op tegen een 
bedrijf dat 8 miljard waard is, tegen mensen 
die betaald worden om hier dagelijks mee 
bezig te zijn. Een paar lullige huurdertjes 
hebben in hun vrije tijd al heel wat voor 
elkaar gekregen. Vandaag zag ik dat de klein-
dochter en achterkleindochter van Wibaut 
de petitie hebben ondertekend. Dat vind ik 
een heel mooi symbool. Volkshuisvesting 
moet, net als honderd jaar geleden, over 
mensen gaan.’

tekst Diederik Olders
foto’s Bart Stuart

  
De petitie is hier te ondertekenen: sp.nl/9z6ey     

‘Willen we alleen  
maar hippe cappuccino 
drinkende stedelingen?’

‘Wie gaat er eigenlijk 
over volkshuisvesting 
in dit land?’

In de deelraad doet Peters wat hij kan: 
‘Maar het stadsdeel heeft er weinig over te 
zeggen. Wij zitten zelfs in het bestuur van 
het stadsdeel Noord, maar de sloop tegen-
houden kunnen we niet. Inmiddels heeft 
Ymere voor de bouw van een “proefblok” 
een omgevingsvergunning aangevraagd. Op 
een plek waar nu al woningen staan. Maar 
dat vereist geen sloopvergunningsaanvraag 
meer tegenwoordig. De regels lijken nu zo te 
zijn dat Ymere de sloopplannen alleen maar 
hoeft te melden. Zolang zij wat terugbou-
wen wat binnen het bestemmingsplan valt, 
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De petitie is hier te ondertekenen: sp.nl/9z6ey     

De tobintaks komt er niet – nog niet. Eerder 
dit jaar diende Emile Roemer samen met 
GroenLinks en de PvdA een voorstel in om 
een belasting in te voeren op flitshandel. 
Die wordt daardoor minder winstgevend en 
dat is gunstig voor de stabiliteit van het 
financiële stelsel. Het is ook een eenvou-
dige manier om banken en speculanten 
mee te laten betalen aan het herstel van de 
crisis die ze zelf mede veroorzaakt hebben. 
In België is al een tobintaks ingevoerd, 
alleen treedt die pas in werking als meer 
landen hem invoeren. Ook in andere 
Europese landen zijn voorstellen gedaan 
voor een tobintaks; Nederland kan zich 
daarbij aansluiten. Er was voor dit voorstel 
echter geen meerderheid in de Tweede 
Kamer; behalve de indieners stemden 
alleen D66 en PvdD vóór. SP-Tweede 
Kamerlid Arnold Merkies hoopt dat de PvdA 
dit punt aan de onderhandelingstafel 
binnensleept: ‘Een rechtse meerderheid in 
de Kamer steekt de kop in het zand. Het is 
hoopgevend dat de meeste ons omringen-
de landen zich wel constructief opstellen.’

  > nog geen tobintaks

Anderhalf jaar geleden, in april 2011, 
berichtte de Tribune over de Amerikaanse 
staat Wisconsin. Daar waren massale 
protesten gaande tegen een wet die 
verbiedt dat vakbonden collectieve 
onderhandelingen voeren. Althans: er mag 
niet onderhandeld worden over loonstijging 
groter dan de inflatie. Een klap voor de 
vakbonden en voor de rechten van 
werknemers – en een rechts-conservatieve 
dream come true. De protesten hielpen 
niet, maar leidden uiteindelijk wel tot het 
ontstaan van de Occupy-beweging. Ook 
een poging deze zomer om de kwade 
genius achter de wet, de Republikeinse 
gouverneur Scott Walker, af te zetten met 
een tussentijdse verkiezing liep op niets uit. 
Gelukkig is er nu goed nieuws te melden. 
Een rechter in Wisconsin heeft bepaald dat 
de wet de grondwet van zowel de staat 
Wisconsin als die van de VS schendt. Het 
komt er in het kort op neer dat vakbondsle-
den gediscrimineerd worden. Walker riep 
natuurlijk dat de rechter een linkse activist 
was en dat hij zich er niks van aantrekt. De 
bonden zeggen zich daar weer niks van 
aan te trekken en gaan gewoon weer 
collectief onderhandelen. Walker gaat in 
beroep tegen de uitspraak.

  > nieuws uit  
wisConsin

In België heten de sociaaldemocraten SP.A 
(Socialistische Partij Anders). De naam 
PvdA is daar voor de partij links van de 
sociaaldemocraten. Deze Belgische PvdA 
heeft in de verkiezingen van half oktober 

  > PvDa wint in belgië

een mooie verkiezingsuitslag geboekt; 
bijna 40 procent meer stemmen dan tijdens 
de landelijke verkiezingen in 2010. Er 
waren (deel)raadsverkiezingen en provinci-
ale verkiezingen. De PvdA kwam met vier 
mensen in de Antwerpse gemeenteraad. 
PvdA-voorzitter Peter Mertens was het 
boegbeeld van de Antwerpse campagne. In 
drie gemeenten werd de partij tweede. 
Toch valt in de uitslag vooral de overwin-
ning van de Vlaamse rechts-conservatieve 
nationalisten van Bart de Wever op. Zijn 
N-VA haalde 27,8 procent van de stemmen 
in Vlaanderen en werd hiermee de grootste 
partij. 

 De Belgische krant Gazet van antwerpen 
hield een half jaar geleden een dubbelinter-
view met Peter Mertens en Emile Roemer: 
sp.nl/9z6f1 

De ANWB, Rover en de Consumentenbond 
willen dat het papieren treinkaartje blijft 
bestaan. Zij adviseren de NS het systeem 
van papieren kaartjes niet te snel af te 
schaffen. De Tweede Kamer heeft in juli al 
een voorstel aangenomen dat de papieren 
kaartjes niet mogen verdwijnen zolang er 
nog problemen zijn met de ov-chipkaart. 
De NS heeft al besloten om het papieren 
treinkaartje langer te houden, namelijk tot 

  > liever PaPier

najaar 2013. Zo hebben reizigers meer tijd 
om aan de ov-chipkaart te wennen. Het 
volgende bericht toont dat ze die tijd wel 
nodig hebben: ‘Boze man bewerkt ov-chip-
kaartpaal met bijl’. In Ede ging een 
geïrriteerde ov-chipkaartgebruiker de paal 
te lijf omdat die volgens hem niet werkte. 
De man is aangehouden – de afschaffing 
van het papieren kaartje eind 2013 
waarschijnlijk niet. (Bron: ANP) 

Vervanging treinkaartjes door ov-chipkaart: voorlopig van de baan.
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  > van bommel: ‘neDerlanDse trainers  
kunDuz snel naar huis’

De SP is van meet af aan tegen de militaire 
missie in Kunduz geweest. Nu overduidelijk 
is dat de voorwaarden die aan de missie 
zijn gesteld in de praktijk onuitvoerbaar 
zijn, is het volgens Harry van Bommel de 
hoogste tijd om de Nederlandse trainers 
vervroegd terug te trekken. ‘De Comman-
dant der Strijdkrachten heeft laten weten 
dat er in Kunduz inmiddels voldoende 
Afghaanse trainers zijn die zelf de basisop-
leiding aan agenten kunnen geven. De 
Nederlandse trainers richten zich inmiddels 
vooral op de opleiding van nog meer 
Afghaanse trainers die in toenemende 
mate lesgeven aan agenten buiten Kunduz. 
Het is goed mogelijk dat Nederland op 
deze manier meewerkt aan het trainen van 
de semi-militaire grenspolitie. Dat is in strijd 
met de afspraken met de Tweede Kamer. 
En als zelfs de commandant vindt dat de 
Nederlandse trainers niet meer nodig zijn, 

kunnen zij maar beter meteen terug naar 
Nederland komen’, stelt hij. ‘De missie is 
volbracht, want er zijn net zolang agenten 
opgeleid totdat de Afghanen het zelf 
kunnen. Maar het uiteindelijke doel van de 
missie is niet geslaagd, want het is nog 
steeds een oorlogsgebied en die oorlog 
vindt ook plaats binnen de trainingskampen 
van de NAVO. Vorige maand bleek een 
NAVO-commandant een opleiding van 
Afghaanse rekruten stil te hebben gelegd 
vanwege een sterke toename van aanval-
len van Afghaanse militairen en agenten op 
hun bondgenoten van de NAVO. Dit jaar 
zijn al meer dan vijftig NAVO-soldaten op 
deze wijze om het leven gebracht. Het is 
heel belangrijk dat er alles aan gedaan 
wordt om dit soort incidenten in Kunduz te 
voorkomen. De beste manier om dat te 
doen is uiteraard om de Nederlandse 
troepen zo snel mogelijk terug te trekken.’

  > hè hè

De tendentieuze en slecht geïnformeerde 
berichtgeving over de SP is voor veel 
SP-leden ergerniswekkend. Zo schreef 
emeritus hoogleraar Politieke Theorie 
Meindert Fennema in de Volkskrant over 
de misstanden in het openbaar bestuur en 
de penibele situatie van klokkenluiders. Hij 
schreef onder meer: ‘PVV en in mindere 
mate de SP roepen moord en brand maar 
komen niet met concrete plannen.’ Dat 
leverde boze reacties op. Niet alleen wordt 
de SP weer over één kam geschoren met 
de PVV, maar wat nog belangrijker is: de 
SP heeft wél alternatieven. Fennema 
toonde zich de kwaadste niet. Hij infor-
meerde zich en schreef in een volgende 
column in de Volkskrant dat hij voor de 
genoemde zin zijn excuses aanbiedt : ‘In 
de eerste plaats voor de formulering 
“moord en brand schreeuwen” die immers 
suggereert dat genoemde partijen overdrij-
ven. Dat is niet zo. Lees het opiniestuk van 
Leo Hubers (Opinie & Debat 18 oktober) 
over de zaak Hooijmaijers. Maar ik 
beweerde ook dat de PVV en de SP geen 
concrete voorstellen ter verbetering van het 
openbaar bestuur aandragen. Dat is in 
ieder geval voor de SP niet juist.’ Immers, 
SP-Kamerlid Ronald van Raak heeft een 
initiatiefwet ingediend, opgesteld in 
samenwerking met klokkenluiders (zie 
Tribune april 2011). Fennema hoopt van 
harte dat die wet het haalt en kiest als 

goedmakertje als titel voor zijn column: 
‘Lang leve Ronald van Raak’.

 

 De Volkskrant-column is hier te vinden: 
sp.nl/9z6eb

 Het artikel over Van Raaks wetsvoorstel: 
sp.nl/9z6ee

5 vragen aan:  
renske leijten

Renske Leijten heeft 
voorgesteld dat 
gemeentes organise-
ren dat 70-plussers 
jaarlijks een gesprek 
aangeboden krijgen 
over hoe het met ze 
gaat.

› Gaan ze dan ook controleren of de 
linnenkast wel netjes is?
‘Nee, natuurlijk niet. Preventie is een wet-
telijke taak van gemeentes. Het blijkt dat 
de helft van de gemeentes hier niets mee 
doet. Dit voorstel zorgt ervoor dat het wel 
gaat gebeuren.’

› Maar het is toch heel betuttelend?  
De gemeente komt je vertellen dat je 
zorg nodig hebt.
‘Ten eerste kunnen mensen gewoon nee 
zeggen. Het blijkt dat er veel eenzaam-
heid en zelfs ondervoeding is onder oude-
ren. De gemeente is verplicht actief deze 
problemen te voorkomen. Een bezoekje 
is dan toch het minste? Uit ervaring blijkt 
overigens dat juist vragen rond inkomen 
en wonen leven bij ouderen die bezocht 
worden.’

› Arbeidsintensief klusje. Gemeentes 
hebben daar lekker veel geld voor.
‘Er is berekend dat het 150 miljoen euro 
per jaar kost. Dat geld is er. De zorgver-
zekeraars hebben namelijk zelf toege-
geven dat ze drie miljard op de plank heb-
ben liggen. Dit is een prima investering, 
en grote kans dat preventie en langer 
kunnen thuiswonen zelfs geld oplevert!’

› Doet de thuiszorg dit niet al?
‘De thuiszorg is er voor mensen die zorg 
nodig hebben. Dit is preventie en erachter 
komen of er iets nodig is.’

› Zet je ouderen niet weg als zielig?
‘Helemaal niet. Het gesprek gaat over 
welzijn. Dat kan ook betekenen dat een 
oudere zegt: ik wil graag de mensen in 
mijn buurt meer helpen, of als vrijwilliger 
helpen dit soort gesprekken te voeren. 
Ook daarbij kan de gemeente helpen. 
Wat zegt het over onze samenleving als 
omzien naar onze ouderen betuttelend 
genoemd wordt?’ 

 Meer uitleg hier: sp.nl/9z6f4
foto Bas Stoffelsen
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  > agenten zeggen ‘nee’ tegen wietPas

VVD-bewindslieden Opstelten en Teeven 
willen vanaf 1 januari 2013 de wietpas in 
heel Nederland invoeren. Dan kunnen 

alleen geregistreerde Nederlanders wiet 
kopen in de coffeeshop. Slecht idee, vinden 
veel gebruikers, omwonenden en coffee-
shophouders. SP-Tweede Kamerlid Nine 
Kooiman onderzocht wat politieagenten 
ervan vinden: ‘Als je wilt weten hoe het écht 
zit en wat de gevolgen zijn van het drugs-
beleid van dit kabinet, dan moet je het 
vooral ook de politieagenten vragen. Die 
hebben hier dagelijks op straat mee te 
maken.’ De resultaten? ‘De overgrote 
meerderheid van de ondervraagde agenten 
ziet de illegale straathandel toenemen, 

waardoor de overlast op straat ook 
toeneemt. Straatdealers verkopen ook 
harddrugs en ze verkopen ook net zo 
makkelijk aan jongeren’, aldus Kooiman. 
Bijna 90 procent is tegen landelijke 
invoering van de wietpas. Kooiman: ‘Ik 
hoop dat minister Opstelten niet doof is 
voor de signalen van deze dienders.’

 Een uitgebreid Tribune-artikel (juli-augustus 
jl.) over de problemen met de wietpas is 
hier terug te lezen: sp.nl/9z6ek

  > van Dijk: ‘leenstelsel treFt lagere inkomens’

Op 19 oktober plaatste de Volkskrant een 
opinie-artikel van SP-Tweede Kamerlid 
Jasper van Dijk. Daarin beargumenteert hij 
dat een leenstelsel een tweedeling tussen 
arm en rijk veroorzaakt. Het leenstelsel – 
door voorstanders ‘sociaal leenstelsel’ 
genoemd – gaat in de plannen van PvdA en 
VVD waarschijnlijk de basisbeurs vervan-
gen. Van Dijk: ‘In het plan van PvdA en 
VVD zullen studenten worden opgezadeld 
met minimaal 13.000 euro extra schuld na 
hun studie. Volgens het Centraal Planbu-

reau zullen 15.000 tot 35.000 jongeren 
hierdoor niet gaan studeren of stoppen. 
TNO rekent ons voor dat elke afgestudeer-
de jongere jaarlijks 25.000 euro voor zijn 
regio oplevert. Het vooruitzicht van 
torenhoge schulden zal ertoe leiden dat 
studenten calculerend worden ten aanzien 
van hun studiekeuze. Ongeacht het 
maatschappelijk belang zal eerder worden 
gekozen voor een opleiding die snel geld 
oplevert. Uit berekeningen van de HBO-
raad blijkt dat beginnende verpleegkundi-

ROOD Groningen zette scholieren van het Werkman College en het Praedinius Gymnasium op de foto met ‘hun’ studieschuld.

gen en leraren al snel 10 procent van hun 
salaris moeten inleveren wanneer ze hun 
studieschulden moeten gaan aflossen. Dat 
kun je onmogelijk een sociaal leenstelsel 
noemen; die aanduiding is een gotspe. 
Kortom, niet selecteren op centen maar op 
talenten.’

 Het volledige artikel van Jasper van Dijk 
staat op sp.nl/9z6eh
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in De rij voor 50 ProCent winst
Gadget-liefhebbers over de hele wereld 
wachten in rijen voor de Apple-winkel 
om zo snel mogelijk de nieuwe iPhone 5 
te bemachtigen. De felbegeerde smart- 
phone van Apple wordt gemaakt in 
Taiwan en China door het bedrijf Fox-
conn (dat ook bedrijven als Dell, Sony en 
Hewlett-Packard als klant heeft). Zelf-
moorden door werknemers hebben de 

afgelopen jaren herhaaldelijk de aandacht 
gevestigd op de werkomstandigheden. 
In reactie beloofde Foxconn om hoger 
loon te betalen. Maar het installeerde ook 
netten op hun gebouwen en het dwong 
werknemers een document te onder-
tekenen dat het bedrijf niet aansprakelijk 
gesteld kan worden in zulke gevallen. De 
negatieve aandacht noopte Apple tot een 

onderzoek, waarna de omstandigheden 
iets verbeterden – Apple meldde trots 
dat de werknemers nog maar 60 uur per 
week hoefden te werken; 11 uur meer 
dan wettelijk toegestaan in China. Vol-
gens arbeidsrechtgroepen is de werkdruk 
nog steeds te hoog, worden werknemers 
bedreigd en geslagen door bewakers en 
spelen vakbondsleiders onder één hoedje 
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met het management. De introductie van 
Apple’s iPhone 5 leidde tot een verdere 
stijging van de werkdruk, waarna in de 
stad Taiyuan gevechten ontstonden 
tussen werknemers en de politie. Een on-
derzoeksgroep uit Hong Kong, Students 
& Scholars Against Corporate Misbehavi-
our, beweerde dat werknemers van een  
fabriek in Zhengzhou al 30 dagen geen 
vrije dag gehad hadden. In oktober gaf 
Foxconn bovendien toe dat er bij de 

productie sprake was van illegale kinder-
arbeid. Stageprogramma’s van scholen 
werden misbruikt om veertienjarigen 
aan het werk te zetten. Het (overigens 
slechte) argument ‘Wij willen in het Wes-
ten nu eenmaal te weinig betalen voor 
onze producten’ gaat hier in elk geval niet 
op. De winstmarge op een iPhone is, zo 
bleek uit processtukken van de paten-
tenstrijd met concurrent Samsung, maar 
liefst 49 tot 58 procent. 

Op de foto’s de rij iPhone-liefhebbers 
voor de Apple-store in Amsterdam (foto 
Evert Elzinga / ANP) en de rij oproer-
politieagenten die de boze Foxconn-
werk nemers in toom moeten houden in 
Taiyuan (foto Corbis). 
(bronnen guardian.co.uk, reuters.com en 
news.com.au) 

tekst Diederik Olders 
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linksvoor ‘goeDe vakmensen zijn harD noDig’

Bas Smouter (54) uit Nuenen 
is een bijzondere leraar  
Nederlands. Hij wil dat zijn 
leerlingen minder theore - 
tische lessen krijgen, en 
meteen vanaf het eerste  
jaar meer praktijk.  
Sinds 2007 is Bas lid van de  
SP, samen met plaatsgenoten 
bouwt hij nu een lokale  
afdeling op.

tekst Jola van Dijk
foto Karen Veldkamp

 › Wat is jouw SP-moment?
‘Via de protestantse kerk raakte ik betrok-
ken bij een vluchtelingengezin dat na negen 
jaar het land uitgezet dreigde te worden. 
We hebben toen alle politieke partijen per 
post, e-mail en telefoon benaderd. Tot mijn 
stomme verbazing was er geen enkele partij 
die reageerde, behalve de SP.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben docent Nederlands en zorgcoördi-
nator op een school voor vmbo-basis en 
-kader, de vroegere ambachtsschool.’

 › Zorgcoördinator? Op een school wordt 
toch onderwijs gegeven, geen zorg?
‘Kinderen kunnen leerproblemen hebben, of 
sociale problemen waardoor leren moeilijk 
gaat. Wij proberen dan een oplossing te 
bedenken zodat het leren weer voorrang 
kan krijgen. Door alle bezuinigingen op deze 
kwetsbare leerlingen wordt dat wel steeds 
moeilijker.’ 

 › En jij vindt niet dat ze meer lessen  
Nederlands zouden moeten krijgen?
‘Nee, beslist niet! Deze leerlingen werken 
liever met hun handen dan met hun hoofd. 
We hebben in Nederland zulke vakmensen 
hard nodig, maar nu worden ze gedwongen 
om de eerste twee jaar bijna alleen maar 
 theoretische vakken te volgen. Hoe goed 
ze hun vak ook beheersen, ze zakken als 
ze niet een voldoende staan voor Neder-
lands, Engels en wiskunde. Volgens mij is 
het belangrijkste dat ze goede vakmensen 
zijn, daar hoef je de grammaticaregels niet 
perfect voor te beheersen.’ 

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Het ruige en desolate landschap van Schot-
land en Noorwegen. Daar moet je echt de 
natuur trotseren. Dan voel je dat je echt op 
jezelf bent aangewezen – en hoe klein we als 
mensen zijn.’
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  > vliegenDe start merkies in tweeDe kamer

Arnold Merkies is zijn nieuwe functie als 
SP-Tweede Kamerlid met een vliegende 
start begonnen. Omdat hij als fractiemede-
werker al zes jaar ervaring heeft met het 
politieke handwerk, slaagde Merkies erin 
van zijn maidenspeech een vlammend 
betoog over de crisis te maken. Hij sprak 
het kabinet aan op de verantwoordelijkheid 
voor de kredietcrisis. ‘Laat ik het nog maar 
eens voor de zoveelste maal herhalen: dit 
is geen natuurramp. Het financiële stelsel 
en de manier waarop wij onze economie 
organiseren is door ons zelf bedacht.’ 
Merkies sprak niet bij een willekeurig 

debat. Hij kon direct laten zien waar hij als 
Kamerlid voor staat, aangezien hij debu-
teerde tijdens de Algemene Financiële 
Beschouwingen. Dit is een van de belang-
rijkste vergaderingen voor financiële 
woordvoerders in het jaar. En tijdens deze 
vergadering werden ook nog eens het 
Kunduz-akkoord en het Deelakkoord van 
VVD en PvdA besproken. Een uitgelezen 
kans dus om de toekomstige regeringspar-
tijen te wijzen op de sociale uitweg uit de 
crisis. Merkies: ‘De rekening hoeft niet 
neergelegd te worden bij ziek, arm of oud. 
Dat zijn politieke keuzes.’ Ook pleit Merkies 

voor een duurzame uitweg uit de crisis. ‘Ja, 
dat kost geld. En nee, de voordelen ervan 
zijn niet goed in geld uit te drukken en 
worden daarom nogal eens door econo-
men en financieel specialisten onderschat. 
Maar iets wat je afbreekt, krijg je niet 
gemakkelijk meer terug. En dat geldt zeker 
voor onze leefomgeving. Ik zie er dan ook 
naar uit om de komende jaren samen met 
mijn collega’s hier in de Tweede Kamer 
keihard voor het behoud daarvan te 
knokken.’
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  > ieDereen moet bezuinigen, behalve brussel?

‘Wereldvreemd’, noemt SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong het gedrag van de 
begrotingscommissie van het Europees 
Parlement. ‘Voor gewone mensen in 
Nederland, die zelf geconfronteerd worden 
met de gevolgen van de bezuinigingen, is 
het uiterst frustrerend om te zien dat alle 
lidstaten gedwongen worden om te 
bezuinigen maar dat in het Europees 
Parlement het idee leeft dat de EU-begro-
ting juist zou moeten stijgen. Met maar 
liefst 6,8 procent nog wel.’ Volgens De 
Jong is dit het zoveelste voorbeeld van het 
ivoren torengedrag van het parlement. De 
Jong heeft al geprobeerd om 1,5 miljoen te 

laten bezuinigingen op het uitvoeren van 
allerlei studies. ‘Tevergeefs. Het geld blijft 
gereserveerd, ook al kon de Europese 
Commissie pas op het laatste moment een 
slecht onderbouwd lijstje met mogelijke 
studies geven als argument.’ Via meer van 
dit soort gerichte wijzigingsvoorstellen 
probeert de SP alsnog stijgingen van de 
begroting ongedaan te maken of zoveel 
mogelijk te beperken. De ervaring leert 
volgens De Jong dat dit soort voorstellen 
niet veel kans maakt om aangenomen te 
worden. ‘Maar ik wil in ieder geval laten 
zien dat niet alle Europarlementariërs in 
een ivoren toren leven.’

‘goeDe vakmensen zijn harD noDig’
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De winnaar van oktober is Jelle Schunselaar uit Arnhem. Stuur uw oplossing vóór 28 november 2012 naar de puzzelredactie van de  

Tribune; Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een  

gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CryPtogram

oPlossing sePtember

horizontaal
6 Bladblazer is high. (6)
8 Van Scandinavische vrouw gewicht bepalen. (4,5 en 9)
10 The Good Sause, The Bad Pasta and the Ugly Chef. (16)
12 Verscholen tuinslang kan nadelig uitwerken. (5)
13 Vruchtbare bouwgrond in de natie. (9)
14 Verdwijn, vrouw! (2)
16 Hip soort schoen (voor beginners). (2,7 en 9)
20 Hier draait het om, Drenthe. (5)
21 Meneer pastoor gaat voor de mis op vakantie. (10)
22 Pontschipper is ‘n beetje een lichtgewicht. (7)

Verticaal
1 in ‘het Engelse’ intiem dichtbij. (5)
2 aanstoot nemen aan veel vertoon van respect. (7)
3 is in de woestijn ongehoord spraakzaam. (8)
4 Oud-strijder is dikker geworden. (8 en 3,5)
5 Relatie kent veel weetjes. (12)
7 Verdwenen vrachtwagen. (3,9 en 12)
9 Fatsoenlijk zijn, of bv. asociaal, in de file. (8)
11 Nuttige aversie tegen bacteriën. (9)
15 De verkoop vermindert. (6)
17 Venster heeft wiskundig figuurtje. (4)
18 Gestrand zeezoogdier niet in zijn element. (6)
19 (g)Een oceaan van koude lekkernijen. (5)

CryPtogram
horizontaal 1) Sok 3) Pier 6) Blijspelen 8) Zilvermeeuw 10) Pijpenla 12) Wijkagent 14) Paardentuig 16) Kast 18) Echtelieden 19) Pakhuis 20) Hut 21) Knol 
23) Wijsmaken.  
Verticaal 1) Stilleven 2) Korps 4) Regenwouden 5) Gelukkig 7) Ligplaats 9) angsthaas 11) aandeel13) Gokbaas 14) Pickup 15) Dalen 17) Eicel 22) Op  
23) WG (Was Getekend).

mengletters
Geloof een gerucht pas als het officieel ontkend wordt. (Otto von Bismarck)

1 2

3 4 5 6  7  

8 9 

10 11 

12 13  

14 15 16  17 

18 19

20 21  

22 

nummerPlaatje
De puzzel bevat een aantal ‘cellen’ in een tabel, 
en een aantal vragen die naar getallen (ook 
jaartallen, tel. nummers etc.) verwijzen. Slechts 
een deel van alle getallen is nodig om de puzzel 
op te lossen: maak de cellen van de correcte 
getallen zwart, en uiteindelijk zal een symbool 
verschijnen. Dit symbool vormt de oplossing.
Omschrijvingen zijn veelal opzettelijk beperkt, en 
het zwartmaken van de verkeerde cellen zal het 
nóg lastiger maken. Veel plezier!

007 -12, 
328 1969 2001 56 57 75 

118. 
000 404 #13 2011 < 11 42 .50 

232 20:00 10-4 1504 250. 
000 50/50 1984

1999 666 9-9-9 401 7-11 327 9 to 5

0 -272, 
12 1-1-2 /0 101 1024 09/11

8.8 -273, 
15 3,141 13 747 5-7-

1886 997

 

opdracht
Jumbo gaat vliegen
Double-plus-bad politics
Kaliber van een Pak 43 (in cm)
Seriële communicatie standaard: RS-(?)
Grootste priemgetal onder de 1000
Pi
Niet gevonden (linkrot…)
Geboorte ‘Vadertje Drees’
Een Ruimte-Odyssee
De agent van Martin Lodewijk
aanduiding van een begincursus in the VS
atoomnummer van Barium
1ste bemande maanlanding
0 Kelvin is hoeveel graden Celsius?
Het Getal van het Beest
Douglas adams’ ‘ultieme antwoord’
Daar red je Europeanen mee

tabel
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kansloos
Onze regering en onze uitkeringsin-
stanties, inclusief artsen, laten chro-
nisch zieke, arbeidsongeschikte  
mensen of mensen die nergens wor-
den aangenomen wegens gebrek  
aan arbeidsplaatsen of wegens 
leeftijds- of rassendiscriminatie aan 
hun lot over. We gaan terug naar 
het Nederland van voor de Tweede 
 Wereldoorlog. Omdat het moet sol-
liciteer je je suf, maar als 45-jarige 
kom je echt nergens aan de bak, zelfs 
niet als je gezond bent. Er is gewoon-
weg een tekort aan arbeidsplaatsen, 
ook al wil Kamp dat niet weten. 
Ondertussen harken mensen aan 
de rechterkant verschrikkelijk veel 
geld binnen en laten ze zich allerlei 
privileges, ook financiële privileges, 
welgevallen. Gelukkig is men elders 
in Europa zo snugger om steeds fel-
ler en massaler te protesteren tegen 
het feit dat 1 tot 5 procent van de 
bevolking het overgrote deel van het 
kapitaal in handen heeft.
 
Roland Danckaert, Herkenbosch

tijDgeest
Graag wil ik reageren op het artikel 40 
jaar SP (Tribune oktober). Ik denk dat 
Willem Paquay de huidige tijdgeest 
onderschat, als hij stelt dat ‘de tijd heel 
anders was’ in de periode dat de SP 
werd opgericht. Denk aan de Arabische 
lente die doorbroeit, waar dictaturen wel 
zijn weggejaagd maar waar de leefom-
standigheden nauwelijks zijn verbeterd 
(er is nog steeds grote werkloosheid in 
Tunesië en in Egypte leven miljoenen 
mensen rond de armoedegrens). Denk 
aan de maanden aanhoudende studen-
tenprotesten in Chili en Mexico en de 
fantastische overwinning van studenten 
in Quebec (waar bezuinigingen zijn 
teruggedraaid na studentenstakingen). 
Denk aan forse stakingen die worden 
gewonnen, de Marikana-mijnwerkers 
in Zuid-Afrika, de leraren in Chicago in 
de VS en niet te vergeten de briljante 
schoonmakersstaking in eigen land. 
Om maar niet te spreken over de talloze 
massaprotesten in Portugal, Spanje, 
Italië en Griekenland... Deze komende 
tijd gaat zeer interessant en belangrijk 
worden voor linkse activisten. 
 
Janneke Prins, Heerlen

what’s in a name
Interessant, dat artikel over 40 jaar 
SP. Ik heb nooit geweten dat er toen 
een Kommunistiese Partij Nederland 
(ML) bestond én een Communistische 
Partij Nederland. Ook wist ik niet dat de 
naamswijziging ingegeven was door de 
negatieve bijklank die ‘communistisch’ 
gekregen had. Wat dat betreft heeft 
de CPN zich nog beter van die smet 
bevrijd, want terwijl je als SP’er nog wel 
eens geconfronteerd wordt met het feit 
dat je partij uit marxisten en leninisten 
voortkomt (bijv. door columnist Jerry 
Goossens), hoor je nooit iemand  
GroenLinks verwijten dat ze oude  
communisten zijn. Opmerkelijk ook, dat 
het verwijt dat de PvdA een slap aftrek-
sel is van de oude arbeidersbeweging, 
nog steeds opgaat – sommige dingen 
veranderen blijkbaar niet.

Martin van Raay, Culemborg

brieven

PrikborD@sP.nl
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bon om liD te worDen

Tribune
november 2012

wel tribunelezer,  
geen sP-lid?
dat kan natuurlijk, maar hoeft niet!  
als SP-lid ontvangt u de tribune  
elf keer per jaar thuis voor maar  
5 euro per kwartaal. u steunt dan ook 
de SP en kunt meebeslissen. Sluit u 
zich aan bij onze strijd voor een sociaal 
Nederland? Vul dan meteen de bon 
hiernaast in en stuur ’m op.

Emile  
Roemer

Wilt u ook reageren? Stuur een  
mailtje naar prikbord@sp.nl of een 
brief naar:

Redactie Tribune 
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
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